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W ostatnią niedzielę stycznia wolontariuszy Wielkiej Orkiestry Świątecznej Pomocy zobaczy-
my na ulicach miasta i gminy Strzelin (zdjęcie archiwalne)

Najpierw seniorzy…
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Węzeł przesiadkowy już działa 
W drugiej połowie grudnia na terenie strzelińskiego dworca odbyło się symboliczne otwar-

cie nowo wybudowanego węzła przesiadkowego Strzelińskiej Komunikacji Publicznej. Korzy-
stają z niego nie tylko pojazdy SKP, ale także innych operatorów (m.in. PKS).

Ponad 600 
narodzin…
Przyjrzeliśmy 

się statystykom 
dotyczącym 
urodzeń, zawie-
ranych związków 
małżeńskich 
i rozwodów 
w ubiegłym roku. 
Dowiedzieliśmy 
się także, jakie 
imiona „kró-
lowały” wśród 
dziewczynek 
i chłopców… 

Trwa odbudowa strzelińskiego ratusza. 
Inwestycję realizuje konsorcjum dwóch firm: 
Usługi Remontowo-Budowlane „Ciepły Dom” 
z Karnkowa i Przedsiębiorstwo Produkcyjno-
-Handlowo-Usługowe MERKURY z Prudnika. 
O postępach prac, komplikacjach i wyzwaniach, 
które stoją przed pracownikami rozmawialiśmy 
z prezesem gminnej spółki „Strzeliński Ratusz” 
Zdzisławem Ratajem. 

Biuro rachunkowe mieszczące się w Strzelińskim 
Gminnym Inkubatorze Przedsiębiorczości prowadzi 
Patrycja Mazur

Usługi księgowe 
w Inkubatorze
Prowadzenie działalności gospo-

darczej wiąże się m.in. z konieczno-
ścią prowadzenia księgowości. Spora 

część przedsiębiorców powierza 
to zadanie wykwalifikowanym biurom 

rachunkowym. Jedno z nich działa 
od niedawna w Strzelińskim Gmin-
nym Inkubatorze Przedsiębiorczości 
mieszczącym się w budynku dworca. 

Jaką ofertę ma nowe biuro? 

Strzelin gra z WOŚP-em 

Wielka Orkiestra Świątecznej pomocy zagra w ostatnią nie-
dzielę  stycznia.  W  Strzelińskim  sztabie  pracować  będzie  39 
wolontariuszy, którzy będą kwestować na ulicach miasta. Przy-
gotowano  również  internetowe  licytacje,  występy  online  oraz 
stacjonarny sklepik z fantami.

Nie kryli 
wzruszenia 
Sto  siedemdziesiąt  paczek 

z  potrawami  świątecznymi 
trafiło  do  osób  samotnych 
i rodzin, w tym seniorów, w ra-
mach akcji „Zbiórka Świątecz-
na  dla  potrzebujących”.    Po-
trawy  rozwieziono  tuż  przed 
świętami Bożego Narodzenia. 

Ratusz powoli nabiera kształtów 

Trudny budżet 
w niepewnych czasach

Początek roku to czas podsumowań. Z burmistrzem Strzelina Dorotą Pawnuk 
rozmawialiśmy o minionym 2020 r., a także planach inwestycyjnych. Jakich zadań 
możemy się spodziewać w tym roku? 

czytaj str. 10 i 11

Rozpoczęła się 
największa w historii 
kampania szczepień. 

W Strzelinie
 szczepienia 

przeciwko COVID-19 
będzie wykonywał 

m.in. Publiczny 
Zakład Lecznictwa 
Ambulatoryjnego. 
Wyjaśniamy, w jaki 
sposób się zapisać 

i w jakiej kolejności 
będą odbywały się 

szczepienia. 
Niektórzy będą 

mogli skorzystać 
z dowozu do 

punktów szczepień. 
W rozmowie 
z lekarzem 
medycyny 

Sławomirem 
Wójciakiem pytamy 

m.in. o to, czy 
szczepionka 

jest bezpieczna 
i jakie są przeciw-
wskazania do jej 
przyjmowania. 

Ruszają szczepienia  
PRZECIWKO 

COVID-19
Pielęgniarki Publicznego Zakładu 

Lecznictwa Ambulatoryjnego w Strzelinie 
będą szczepić przeciwko COVID-19 w dwóch punktach. 

Na zdjęciu punkt znajdujący się w budynku PSP nr 3 w Strzelinie
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Nowiny 
Strzelińskie

Samorządowy Informator Gminy Strzelin 
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wydarzeniom w gminie Strzelin. 
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Wyróżniona za wsparcie rodzin w czasie epidemii 
Niedawno Burmistrz Miasta i Gminy Strzelin Dorota Pawnuk wręczyła dyplom uznania Marcie Chłoń – asystentowi rodziny 

w Gminnym Ośrodku Pomocy Społecznej w Strzelinie. Wyróżnienie otrzymała od Minister Rodziny, Pracy i Polityki Społecznej 
Marleny Maląg za aktywne 
wsparcie rodzin z dzieć-
mi w czasie epidemii 
COVID-19. Burmistrz 
podziękowała za wykony-
waną pracę. Podarowała 
także pracownicy GOPS-
-u drobny upominek. 
Podczas krótkiej uroczy-
stości wręczania dyplomu 
obecna była także kierow-
nik GOPS-u Magdalena 
Madejczyk. – Cieszymy 
się, że zaangażowanie 
asystentów rodziny 
w wykonaniu swoich 
zadań w czasie epi-
demii, w warunkach 
szczególnie trudnych, 
obarczonych również 
zwiększonym ryzykiem 
zachorowania, zostało 
zauważone, a pani Mar-
cie serdecznie gratulu-
jemy – mówi Magdalena 
Madejczyk. 

RED

 Pracownica Gminnego Ośrodka Pomocy Społecznej Marta Chłoń otrzymała z rąk burmistrz Doroty Pawnuk dyplom uznania

W poprzednim numerze Nowin Strzelińskich w tekście pt. 
„Pamiętaj o wymianie wodomierza” wkradła się nieścisłość. 
Zamieszczona informacja dotyczyła wyłącznie wodomierzy 
podliczników wodomierza głównego. Obowiązek wymiany 
wodomierza  głównego  w  nieruchomości  leży  po  stronie 
przedsiębiorstwa  wodociągowego.  Za  nieścisłość  przepra-
szamy.  Jednocześnie  ponownie  przypominamy  o  koniecz-
ności wymiany wodomierzy podliczników, których ważność 
legalizacji skończyła się z 31 grudnia 2020 r. Pięcioletni okres 
ważności legalizacji liczy się od 1. stycznia roku następujące-
go po roku, w którym legalizacja została dokonana, okre-
ślony  poprzez  dwie  ostatnie  cyfry  w/w  roku  na  plombie 
legalizacyjnej umieszczonej na wodomierzu. W przypadku 
wodomierzy  wody  bezpowrotnie  zużytej  możliwe  jest 
również odczytanie terminu ważności legalizacji na fakturze. 
Odbiorca usług zobowiązany jest do wymiany wodomierzy 
podliczników na swój koszt. W przypadku wymiany we wła-
snym zakresie konieczne jest telefoniczne zgłoszenie goto-
wości wodomierza do ponownego oplombowania  (usługa 
bezpłatna).  Jednocześnie  informujemy,  że  Zakład  Wodo-
ciągów  i Kanalizacji w  Strzelinie może  dokonać wymiany 
na zlecenie. Koszt dokonania wymiany 1 sztuki wodomierza 
wyniesie: 50 zł +VAT na terenie Strzelina lub 70 zł +VAT 
poza Strzelinem -  warunkiem przyjęcia zlecenia jest zakup 
wodomierza  z  aktualną  legalizacją  (we własnym  zakresie). 
Usługa obejmuje przyjazd pracownika, wymontowanie wo-
domierza oraz zamontowanie nowego licznika zakupionego 
przez zleceniodawcę wraz z oplombowaniem (bez wymiany 
dodatkowych elementów instalacji ani przeróbek).

RED

Szczepienie w GOP-sie 
We wtorek,  12  stycznia  pracownicy  Gminnego Ośrodka  Po-

mocy   Społecznej w Strzelinie zostali  zaszczepieni przeciw CO-
VID-19. Pracownicy ośrodków pomocy  społecznej mieli możli-
wość przyjęcia  sczepienia w tzw. grupie ,,0” razem z pracownikami 
sektora ochrony zdrowia, pracownikami domów pomocy społecz-
nej i personelem pomocniczym i administracyjnym w placówkach 
medycznych, w tym stacjach sanitarno-epidemiologicznych. Scze-
pienia  sektora  pomocy  społecznej  jest  bardzo  istotne,  ponieważ 
pracownicy są bardzo narażeni na zachorowanie w czasie epidemii.

- Szczepienia przeciw COVID-19 cieszyły się zaintereso-
waniem pracowników, w związku z czym mamy zaszczepio-
nych ponad 78% wszystkich osób zatrudnionych w Gmin-
nym Ośrodku Pomocy Społecznej w  Strzelinie –  wyjaśnia 
kierownik GOPS-u Magdalena Madejczyk.

RED

W drugiej połowie grudnia 
Zakład  Wodociągów  i  Ka-
nalizacji  w  Strzelinie  pod-
pisał  umowę  z  Zakładem 
Instalacyjno-Budowlanym 
„ISAN-BUD”  z  Niemodli-
na  na  wykonanie  zamówie-
nia pn. „Budowa kanalizacji 
sanitarnej  w  miejscowości 

Po wybudowaniu węzła przesiadkowego przystanek przy ulicy Bolka I Świdnickiego ma zostać zlikwidowany

Rusza budowa kanalizacji 
Pławna  -Trześnia  -  etap 
Ia”.  W  ramach  projektu 
przewidziano  budowę  ka-
nalizacji  sanitarnej  grawi-
tacyjnej  o  długości  4,3  km 
na  osiedlu  mieszkaniowym 
w  Pławnej  w  obszarze  ulic: 
Klonowa (od nr 5), Lipowa, 
Sosnowa,  Brzozowa,  Ciso-

wa,  Akacjowa,  Świerkowa, 
Strzelińska (do wysokości nr 
21 od strony Strzelina) wraz 
z  przepompownią  ścieków. 
Przewidywana wartość robót 
to 2.235.668,10 zł netto plus 
podatek  VAT  514.203,66 
zł,  co  stanowi  cenę  ofer-
tową  brutto  w  wysokości: 
2.749.871,76  zł.  Roboty 
ruszyły  pod  koniec  grud-

nia  i  mają  potrwać  do  20 
sierpnia  2021  r.  Inwestycja 
jest  realizowana  w  oparciu 
o  program  „Gospodarka 
wodno - ściekowa w ramach 
Programu  Rozwoju  Obsza-
rów Wiejskich na lata 2014-
2020”. Przewidywana kwota 
dotacji ze środków UE wy-
nosi 1 995 565,00 zł.  

RED

Wyjaśnienie Parkują już na węźle

ku zlokalizowanego przy ulicy 
Bolka  I  Świdnickiego,  przy-
ległego  do  skweru  skalnego 
przestało być zasadne. Dlate-
go na styczniowym posiedze-
niu  Rady  Miejskiej  Strzelina 
przedstawiona  zostanie  sto-
sowna  uchwała.  Jeżeli  zosta-
nie podjęta, to wejdzie w życie 
w  połowie  lutego  i  przysta-
nek  zostanie  zlikwidowany. 
O  zamiarze  likwidacji  tego 
przystanku,  Gmina  Strzelin 
poinformowała  wszystkich 

przewoźników  świadczących 
przewozy  pasażerskie  na  te-
renie gminy Strzelin, wskazu-
jąc  jednocześnie  możliwość, 
a  w  niektórych  przypadkach 
konieczność, uzgodnienia za-
sad korzystania z przystanku 

„Dworzec” na terenie nowe-
go  węzła  przesiadkowego. 
Zmiana nie powinna spowo-
dować  zaburzenia  płynności 
usług przewozowych realizo-
wanych przez przewoźników. 

RED

Oddany  do  użytku  pod 
koniec  grudnia  2020  roku 
autobusowy  węzeł  przesiad-
kowy  w  sposób  zasadniczy 
poprawił  bezpieczeństwo 
i wygodę zarówno dla pasaże-
rów, jak i kierowców. Z ośmiu 
peronów  -  sześciu  dla  busów 
i dwóch dla autobusów - czte-
ry  zostały  udostępnione  dla 
przewoźników  innych  niż 
Strzelińska  Komunikacja  Pu-
bliczna. W konsekwencji, dal-
sze  funkcjonowanie przystan-
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W uroczystości uczestniczyli 
m.in.  strzelińscy  radni,  pra-
cownicy  UMiG  w  Strzelinie, 
przedstawiciele  wykonawcy, 
operatora  komunikacji  oraz 
projektant.  Podczas  spotkania 
szefowa  gminy  przedstawiła 
krótko historię przejęcia terenu 
przez magistrat. Opowiedziała 
także  o  wykonanej  inwesty-
cji.  Przypomnijmy,  że  zadanie 
zrealizowała  lokalna  firma 
Globistic – Rajmunda Czerni-
ka z Pęcza, wybrana w drodze 
przetargu.  W  ramach  zadania 
wykonano:  przebudowę wjaz-
du i wyjazdu z terenu dworca. 
Pojazdy wjeżdźają na teren wę-
zła od ul. Bolka I Świdnickiego 
a wyjazd zaplanowano od stro-
ny  dworca  kolejowego  (teren 
obecnej drogi pożarowej). Do-

Wstęgę przeciął m.in. właściciel firmy wykonującej inwestycję Rajmund Czernik

Z węzła przesiadkowego korzystają m.in. busy Strzelińskiej Komunikacji Publicznej Węzeł przesiadkowy posiada sześć stanowisk postojowych dla minibusów

Remonty dróg na Osiedlu Wschodnim
Trwają  prace  remontowe  na  drogach  Osiedla  Wschodniego 

w Strzelinie. Inwestycja wykonywana jest obecnie na skrzyżowaniu 
ul. Galla Anonima  i Gabrieli Zapolskiej,  ale  oprócz  tych  dwóch 
dróg dotyczy także ul. Zofii Nałkowskiej oraz ul. Stanisława Mo-
niuszki (wyłącznie kanalizacja deszczowa). Zakres robót obejmuje 
m.in. wykonanie nawierzchni asfaltowych o szerokości 5 m, która 
będzie ograniczona krawężnikami ze ściekiem z kostki betonowej. 
W ramach zadania zostanie też wykonana kolejna część sieci kanali-
zacji deszczowej, wraz z podłączeniem do istniejących kolektorów. 
Wykonawcą  inwestycji  jest  firma  Przedsiębiorstwo  Handlowo-
-Usługowe ZURB z Borowa, która zrealizuje prace za blisko 770 
tys. zł. Przewidywany termin zakończenia tej gminnej inwestycji to koniec czerwca 2021 roku.

RED

Kolejne drogi na Osiedlu Wschodnim zyskają nową 
nawierzchnię

Słoneczna z nową nawierzchnią
Niedawno zakończyła się realizacja II 

etapu przebudowy ul. Słonecznej w Strze-
linie. Wykonawcą zadania było Przedsię-
biorstwo Robót Drogowo Mostowych 
z Brzegu, a koszt przebudowy 150-metro-
wego odcinka drogi wyniósł blisko 240 
tys. zł. W ramach tej gminnej inwestycji 
wykonano m.in. kanalizację deszczową oraz 
nawierzchnię z betonu asfaltowego.

RED  Przebudowa dotyczyła 150-metrowego odcinka drogi

Prace na ul. Wichrowej
Na ul. Wichrowej w Strzelinie, która pro-

wadzi w stronę dawnej wieży ciśnień i obec-
nego  kompleksu  sportowo-rekreacyjnego, 
zrealizowano  niedawno  roboty  ziemne 
przygotowujące  teren  pod  budowę  przy-
szłej drogi gminnej. Nowa droga, uzbrojona 
w  niezbędna  media,  zastąpi  w  przyszłości 
obecną, wykonaną z betonowych płyt. Po-
rządna droga będzie tam niezbędna, bo już 
w przyszłym roku strzeliński samorząd zamierza sprzedać pierwszą partię działek 
budowlanych przy. ul. Wichrowej. Na te atrakcyjnie położone grunty nie powinno 
zabraknąć chętnych, a dużym atutem tej lokalizacji będzie niewątpliwie wspomnia-
ny już kompleks sportowo-rekreacyjny, w skład którego wchodzą: wielofunkcyjne 
boisko o  sztucznej nawierzchni, nowoczesny  i  świetnie wyposażony plac zabaw, 
siłownia  zewnętrzna  oraz  atrakcja  dla  pasjonatów  rowerów  –  pumptrack.  Przy 
dawnej wieży ciśnień jest też dogodne miejsce na organizację pikników i spotkań 
integracyjnych,  a  już w przyszłym  roku ma  tam powstać  kolejna  atrakcja  – bo-
isko do plażowej piłki  siatkowej,  sfinansowane z  funduszu osiedlowego Osiedla 
na Skarpie.

RED

Na ulicy Wichrowej rozpoczęły się prace przygotowują-
ce teren pod budowę drogi gminnej

Wartość wykonanych 
robót wyniosła ponad 
400 tys. zł Węzeł przesiadkowy już działa 

W drugiej połowie 
grudnia na terenie 
strzelińskiego dworca 
odbyło się symbo-
liczne otwarcie nowo 
wybudowanego węzła 
przesiadkowego Strze-
lińskiej Komunikacji 
Publicznej. Korzysta-
ją z niego nie tylko 
pojazdy SKP, ale także 
innych operatorów 
(m.in. PKS).

datkowo  przewidziano  sześć 
stanowisk postojowych dla mi-
nibusów o nawierzchni z kost-
ki kamiennej wraz z peronami 
z kostki betonowej oraz płytek 
typu  STOP,  dwa  stanowiska 
dla  autobusów  rejsowych. 
Wykonano  również  ciąg  pie-
szy o szerokości 2 m z kostki 
kamiennej służącej połączeniu 
stanowisk postojowych ze sta-
nowiskami dla autobusów rej-
sowych,  jezdnię  manewrową 
o  szerokości 8,5 m  i długości 
69 m ograniczoną krawężnika-
mi oraz przebudowano system 
odwodnienia.
Z wykonanego węzła prze-

siadkowego  oprócz  pojaz-
dów Strzelińskiej Komunika-
cji Publicznej mogą korzystać 
pojazdy  innych  operatorów 
(m.in.  PKS).  Dokumentację 
techniczną  opracował  jak 
i  funkcję  Inspektora  Nad-
zoru  Inwestorskiego  pełnił 
Michał  Kołodnicki.  Wartość 
wykonanych  robót  wyniosła 
437 739,78 zł. Zadanie zosta-
ło  sfinansowane  ze  środków 
Rządowego Funduszu  Inwe-
stycji Lokalnych.
Podczas  otwarcia  szefo-

wa  gminy  przekazała  klucze 
do  pomieszczeń  socjalnych 
w budynku dworca Bartoszo-
wi  Szydziakowi,  prezesowi 
firmy,  która  obsługuje  Strze-
lińską Komunikację Publiczną. 

Pomieszczenia  będą  służyć 
kierowcom  gminnych  bu-
sów.  Burmistrz  zaznaczyła 
również, że wykonanie węzła 
przesiadkowego  to  pierwszy 
etap  inwestycji  w  obrębie 
dworca.  W  przyszłym  roku 
strzeliński  magistrat  zamie-
rza wykonać wiatę przystan-
kową,  nasadzenia  krzewów, 
a  także  dodatkowo oświetlić 
ten  teren  i  zamontować  ko-
lejne  ławki.  Warto  dodać, 
że gmina złożyła także wnio-
sek  do  Funduszu  Dróg  Sa-
morządowych  o  dofinanso-
wanie  na  przebudowę  drogi 
od  dworca  do  ul.  Mieszka 
I  (połączenie  z  ul.Wrocław-
ską)  oraz  stworzenie  w  sys-
temie  Park  &  Ride  aż  112 
miejsc parkingowych.

Jakub Olejnik

Choć  pandemia  utrudnia 
organizację  hucznych  wesel, 
to  jednak  wiele  par  wstępuje 
w tym trudnym czasie w związ-
ki  małżeńskie.  Przykładem 
tego  są  państwo  Kamila  i  Ja-
cek  Dzięciołowie,  którym 
w  grudniu  cywilnego  ślubu 
udzieliła  osobiście  burmistrz 
Dorota  Pawnuk.  Przypomnij-
my,  że    pan  Jacek  prowadził 
kiedyś  w  Strzelinie  popularny 
pub „Pod Kominem”. Obecnie 
nowożeńcy mieszkają  i pracują 
w  Niemczech,  ale  to  właśnie 
w Strzelinie postanowili zawrzeć  związek małżeński.   W tym kameralnym, ale bardzo uroczystym momencie to-
warzyszyli im oczywiście świadkowie.  Z kronikarskiego obowiązku dodamy, że w wydarzeniu, zorganizowanym 
w Sali Ślubów Urzędu Stanu Cywilnego w Strzelinie, uczestniczyła jeszcze kierownik strzelińskiego USC Narcy-
za Rataj. Młodej parze życzymy wiele miłości, szczęścia, pomyślności oraz udanej realizacji wspólnych planów.

RED 

Miłości, szczęścia i pomyślności…

KAMERALNIE, ALE BARDZO UROCZYŚCIE 
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Istnieje kilka możliwości uzyskania dofinansowania na  wymianę 
starych pieców węglowych. Mieszkańcy mają możliwość otrzyma-
nia wsparcia korzystając z  programów gminnych, ale też rządo-
wych. W związku z wieloma pytaniami, prezentujemy porównanie, 
które pomoże w wybraniu najbardziej odpowiedniego programu 
dofinansowania. 

RED

Sprawdź, z którego możesz skorzystać 

Porównujemy programy 
dofinansowań…

Nowe samochody trafiły do strażaków 
Pod koniec grudnia do Komendy Powiatowej Państwowej Straży Pożarnej w Strzelinie 

dotarły trzy nowe pojazdy pożarnicze. Jeden z nich, średni samochód ratowniczo-gaśni-
czy z funkcją do ograniczania stref  skażeń chemicznych i ekologicznych został sfinan-
sowany m.in. przy udziale lokalnych samorządów powiatu strzelińskiego. Gmina Strze-
lin przekazała na ten cel 80 tys. zł. Pojazd przez najbliższe lata będzie w największym 
stopniu stanowił o potencjale ratowniczym strzelińskiej jednostki, będąc dysponowanym 
do większości interwencji. Komendant KPSP w Strzelinie starszy kapitan Michał Pięta 
podziękował za to cenne wsparcie burmistrz Dorocie Pawnuk zaznaczając, że przyczyni 
się to do poprawy bezpieczeństwa mieszkańców powiatu strzelińskiego. Warto dodać, że strzelińska jednostka wzbogaciła się jeszcze o dwa inne pojazdy – samochód specjalny typu mikrobus 
oraz samochód lekki kwatermistrzowski. Ich zakup został zrealizowany w całości ze środków pochodzących z budżetu Państwowej Straży Pożarnej. Oficjalne odebranie pojazdów, ze względu 
na pandemię koronawirusa, odbyło się w skromnej oprawie bez udziału gości. 

RED

Do Komendy Powiatowej Państwowej Straży Pożarnej w Strzelinie dotarły trzy nowe pojazdy (zdj. KPPSP w Strzelinie)
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osób, które otrzymają dofinan-
sowanie, ulegnie zdecydowane-
mu zmniejszeniu. Warto mieć 
to  na  uwadze,  przy  składaniu 
wniosku.  Złożenie  komplek-
sowego wniosku nie gwarantu-
je otrzymania dofinansowania. 
Przypominamy  jednocze-

śnie,  że  zgodnie  z  procedurą 
udzielenia  dofinansowania, 
grantobiorca  nie może  wyko-
nać  żadnych  działań  inwesty-
cyjnych  przed  podpisaniem 
umowy  o  przyznaniu  grantu. 
Oznacza  to,  że  wymiana  źró-
dła ogrzewania będzie mogła 
nastąpić dopiero po rozstrzy-
gnięciu  naboru  i  podpisaniu 
umów  o  przyznanie  dofi-
nansowania.  Ponadto  stare 
źródło ciepła będzie musiało 
zostać  trwale  zdemontowa-
ne  i  przekazane do utylizacji 
(złomowania). Nie ma moż-
liwości  jego ponownego wy-
korzystania lub odsprzedania. 

RED

5
STRZELIN DLA ŚRODOWISKA

Takiej sytuacji nie odnotowano 
w ciągu ostatnich 30 lat

Ile opadów było w 2020 r. ? 
Pogodowe dane uzyskane ze strzelińskiego punktu opa-
dowego są bardzo interesujące. Ubiegły rok był dość wy-
jątkowy. Okazuje się, że opadów było więcej niż w 1997 
r., w którym wystąpiła słynna powódź tysiąclecia. 

Rok 2020 był bardzo nietypowy. Do tej niezbyt normalnej epi-
demiologicznej sytuacji dostosowała się także pogoda. Nie tylko 
było o wiele więcej opadów, ale także zima miała swoje anomalie.
W 2020 roku spadło w sumie aż 878,7 mm opadu (deszcz, 

śnieg, grad i inne opady). To bardzo dużo, ponieważ średnia 
wieloletnia wynosi 591 mm. Nawet w 1997  roku, w którym 
wystąpiła słynna powódź tysiąclecia, ta suma była mniejsza.
Dni  z  opadem 

zanotowano  154. 
Najwięcej  było 
ich w lutym – 23. 
Co ciekawe, zwy-
kle jest to bardzo 
suchy  miesiąc, 
a  dni  z  opadem 
bywa kilka. 
W ciągu miesią-

ca najwięcej wody 
spadło  w  czerw-
cu  -  224,3  mm. 
To  jest  bardzo 
dużo,  prawie  po-
łowa  średniego 
rocznego  opadu. 
Natomiast największy opad dobowy wystąpił 3 sierpnia. W tym 
dniu spadło 55,4 mm. Wyjątkowo suchy okazał się za to kwie-
cień, spadło tylko 8,4 mm, a dni z opadem były tylko 3.
Liczba dni z burzą była przeciętna i wyniosła 14. Zdarzyły 

się też 3 dni z opadem w postaci lodu (grad, krupa lodowa). 
Zima  (zarówna  ta  na  początku,  jak  i  w  końcu  roku)  była 

wyjątkowa. Wprawdzie 27 dni z opadem śniegu to taka dość 
typowa liczba, ale za to nie zanotowano ani jednego dnia z po-
krywą śniegu. Zgodnie z wytycznymi Instytutu Meteorologii 
i Gospodarki Wodnej, jako dni z pokrywą liczą się te, gdy cały 
teren w pobliżu punktu pomiarowego  jest pokryty  śniegiem 
lub  gdy  pokrywa  wprawdzie  zanika  i  są  przerwy,  ale  wciąż 
więcej niż 50% powierzchni jest pod śniegiem. Takiej sytuacji 
w ciągu ostatnich 30 lat na posterunku opadowym, na którym 
są prowadzone pomiary nie zanotowano.
Pewnie zastanawiacie się, skąd takie dokładne dane. Cały te-

ren Polski jest pokryty siecią pomiarowo-obserwacyjną. Składa 
się na nią ponad 2000 punktów pomiarowych. Są to stacje me-
teorologiczne i hydrologiczne. Część z nich jest automatyczna, 
część  obsługują  ludzie.  Jedna  ze  stacji  opadowych mieści  się 
w Strzelinie i z niej właśnie są dane. W pobliżu Strzelina, w Do-
brogoszczy, znajduje się też automatyczna stacja meteorologicz-
na. Dane z niej można śledzić na bieżąco w Internecie na stro-
nie hydro.imgw.pl.
Pomiar danych na stacji opadowej jest dokonywany codzien-

nie o 7 rano (czasu zimowego) lub o 8 czasu letniego. Uzyska-
ne dane są następnie raportowane do Instytutu Meteorologii 
i Gospodarki Wodnej – Państwowego Instytutu Badawczego.

Hanna Buczkowska

Tak wygląda deszczomierz, który służy do pomiaru opadów 
na stacji opadowej

Rolnicy z gminy Strzelin mogli bezpłatnie pozbyć się odpadów pochodzących z działalności

Gmina  Strzelin  otrzymała 
dofinansowanie  z  Narodo-
wego  Funduszu  Ochrony 
Środowiska  i  Gospodarki 
Wodnej  na  realizację  pro-
gramu  usuwania  odpadów 
pochodzących  z  działalno-
ści  rolniczej. W  jego  ramach 
w  poniedziałek,  14  grud-
nia  zorganizowano  zbiórkę 

Przedmiotowy  program 
realizowany  jest  w  formule 
partnerskiej  grupy  8  samo-
rządów  z  województwa  dol-
nośląskiego. Liderem została 
gmina  Domaniów.  Wszelkie 
zasady działania i regulaminy 
tworzone były na  rzecz  tych 
8  samorządów,  przez  kon-
sultantów  zewnętrznych  pod 
ścisłym  nadzorem  Dolnoślą-
skiej  Instytucji  Pośredniczą-
cej  (DIP)  i wg  jej wytycznych 
ramowych.  Część  zasad  była 
sztywno określona  już na eta-
pie  ogłoszenia  naboru  przez 
Województwo  Dolnośląskie. 
Kolejna  ich  grupa  wymagała 
akceptacji  DIP,  zaś  pozostałe 
musiały  uzyskać  zgodę  ośmiu 
samorządów.  W  takich  przy-
padkach  uczestnicy  projektu 
w drodze głosowania lub dys-
kusji  na  argumenty  na  zasa-
dzie  większości  przyjmowali 
lub  odrzucali  daną  propozy-
cję.  Omawiany  program  ma 
formułę  konkursu,  w  ramach 

Rolnicy skorzystali
z okazji Zebrali ponad 44 tony odpadów

na  stacji  przeładunkowej 
w Wąwolnicy. Rolnicy z tere-
nu gminy Strzelin mieli moż-
liwość oddania odpadów z fi-
lii rolniczych, siatek i sznurka 
do  owijania  balotów,  jak 
również  opakowań  po  na-
wozach,  a  także  opakowań 
typu  „Big  Bag”.  – W cią-
gu kilkugodzinnej akcji, 
w której wzięło udział 34 

rolników udało się zebrać 
ponad 44 tony odpadów – 
podsumowuje  kierownik Re-
feratu  Ochrony  Środowiska 
w  Urzędzie  Miasta  i  Gminy 
Strzelin Magdalena Kaczma-
rek. – Odpady zostały prze-
kazane firmie, która ma 
zezwolenie na utylizację 
tego typu śmieci – dodaje. 
Dofinansowanie  uzyskane 

przez gminę wynosiło 500 zł 
od każdej tony i w 100% po-
krywało koszty usunięcia od-
padów.  Rolnicy  nie  ponosili 
więc  opłat.  Akcja  na  terenie 
naszej  gminy  została  zorga-
nizowana  po  raz  pierwszy. 
Realizacja  kolejnej  jest  uza-
leżniona  od  możliwości  po-
zyskania dofinansowania. 

RED

Ilość środków będzie trzykrotnie niższa

ZASADY PRZYZNANIA DOFINANSOWAŃ
Niebawem rusza II tura naboru wniosków w konkursie o udzielenie grantów w ramach programu wymia-
ny źródeł ciepła pn. „Poprawa jakości powietrza poprzez modernizację systemów grzewczych w budyn-
kach mieszkalnych w gminach powiatu oławskiego, strzelińskiego i średzkiego” w ramach Regionalnego 
Programu Operacyjnego Województwa Dolnośląskiego. W związku z licznymi uwagami oraz zarzutami, 
z którymi pracownicy gminy spotkali się po I etapie pragniemy przybliżyć procedurę konkursową wraz 
z dodatkowymi wyjaśnieniami, jak wygląda kwestia uzyskania dofinansowania w omawianym programie. 

którego przyznawane są punk-
ty w oparciu o ściśle określone 
kryteria.  Punkty  przydzielane 
są  za  wskazane  działania  in-
westycyjne  lub  termomoder-
nizacyjne  oraz  uzyskany  efekt 
ekologiczny,  jako  redukcja 
dwutlenku  węgla.  Wszystkie 
kryteria  oceny  merytorycznej 
wniosków dostępne są od po-
czątku  konkursu  na  stronie 
Biuletynu  Informacji  Publicz-
nej Gminy Strzelin w zakładce 
Ochrona Środowiska. W I tu-
rze naboru najwięcej punktów 
zyskiwały  wnioski  wskazujące 
na  docelowe  zastosowanie 
odnawialnych  źródeł  energii 
(OZE),  przy  jednoczesnym 
wykonaniu  określonych  dzia-
łań  termomodernizacyjnych 
i,  co  istotne,  wnioskowaniu 
o dofinansowanie kwotą z naj-
niższego  pułapu  (do  14  999 
zł).  Zastosowanie  OZE  to  5 
pkt,  najmniejszy  poziom  fi-
nansowania  to  8  pkt,  a  każde 
działanie  termomodernizacyj-

ne  to  1  pkt  (maksymalnie  4). 
Już  pierwsze  dwa  spełnione 
warunki  dawały  zaintereso-
wanym 13  pkt. W pierwszym 
naborze  była  to  ilość  gwa-
rantująca  dofinansowanie. 
W przypadku wniosków o ilo-
ści pkt 10, których było bardzo 
dużo, rozstrzygało dodatkowo 
kryterium efektywności ekolo-
gicznej, czyli to ile środków fi-
nansowych zostanie wydanych 
na  obniżenie  emisji  każdego 
kilograma  CO2.  Kolejność 
złożenia  wniosku  do  urzędu 
nie miała wpływu na przyzna-
nie dofinansowania. W pierw-
szej  turze  naboru  wpłynęło 
113  wniosków,  z  których  do-
finansowanie  przyznane  zo-
stało 42 osobom z największą 
liczbą  przyznanych  punktów. 
Ilość  ta  wynikała  z  posiada-
nych  środków  finansowych, 
przeznaczonych  na  realizację 
programu.  W  II  turze  ilość 
środków  będzie  trzykrotnie 
niższa,  a  tym  samym  ilość 



Nr 1(76) 22 stycznia 2021

6

Z prac Rady Miejskiej Strzelina

1. Uchwała  w  sprawie 
uchwalenia  Gminnego  Pro-
gramu  Przeciwdziałania 
Przemocy  w  Rodzinie  oraz 
Ochrony  Ofiar  Przemocy 
w Rodzinie na lata 2021-2025 
dla Miasta i Gminy Strzelin.

2. Uchwała w sprawie wy-
znaczenia  obszaru  i  granic 
Aglomeracji  Strzelin  na  ob-
szarze Gminy Strzelin.

3. Uchwała w sprawie przy-
jęcia programu opieki nad za-

Budżet przyjęty

Podczas XXIX sesji Rady Miejskiej Strzelina, która 
odbyła się we wtorek, 22 grudnia radni przegło-
sowali uchwałę budżetową (18 głosów „za”, 0 gło-
sów „przeciw”, 3 głosy „wstrzymujące”). Budżet 
na 2021 r. kształtuje się następująco:

dochody: 119 048 740 zł, 
wydatki: 122 117 500 zł, 
deficyt: 3 068 760 zł, 
wydatki na inwestycje: 14 559 782 zł. 
Burmistrz Miasta i Gminy Strzelin serdecznie podziękowała 

radnym za przyjęcie budżetu.
RED

 Sesja budżetowa odbyła się online. Na zdjęciu przewodniczący RMS Ireneusz Szałajko

Będzie modernizacja ul. Wolności
Dolnośląska Służba Dróg i Kolei we Wrocławiu ogłosiła 

pod koniec 2020 r. przetarg na modernizację odcinka dro-
gi wojewódzkiej nr  395  - ul. Wolności w Strzelinie. Ofer-
ty można składać do 10  lutego. Celem  inwestycji, o którą 
od  lat  intensywnie  zabiegały  władze  samorządowe  gminy 
Strzelin,  jest poprawa bezpieczeństwa użytkowników ulicy 
Wolności oraz zmniejszenie kosztów eksploatacji, poprzez 
ograniczenie remontów nawierzchni i urządzeń odwadnia-
jących.  Przypomnijmy,  że  stan  nawierzchni  tej  kluczowej 
dla miasta drogi jest coraz gorszy, a w ostatnich latach do-
chodzi  tam do  licznych  awarii  sieci  gazowej  i wodociągo-
wej. I to właśnie dlatego w ramach inwestycji, oprócz prze-
budowy  drogi  i  chodników,  przewidziano  m.in.  wymianę 
sieci  gazowej  i  wodociągowej.  Inwestor  – DSDiK  będzie 
blisko współpracował z Polską Spółką Gazownictwa oraz 
Zakładem Wodociągów i Kanalizacji w Strzelinie. Prace po-
winny się zakończyć we wrześniu 2022 roku. O wynikach 
przetargu poinformujemy w kolejnym wydaniu gazety. 

RED

 Dolnośląska Służba Dróg i Kolei we Wrocławiu ogłosiła przetarg na modernizację ulicy 
Wolności

Strzeliński samorząd od lat 
dofinansowuje zimowy wy-
poczynek  młodych  miesz-
kańców  miasta  i  gminy 
Strzelin.  Pod  koniec  grud-
nia  w magistracie  podpisa-
no  umowy  potwierdzające 
przyznanie  dofinansowań 
półkolonii dla dzieci z gmi-
ny  Strzelin.  Pierwszym  or-
ganizatorem półkolonii był 
Uczniowski Klub Sportowy 
„Butterfly", który otrzymał 
dofinansowanie  z  budżetu 
gminy  w  wysokości  2  300 
zł.  Półkolonia  została  zor-
ganizowana  w  Publicznej 
Szkole  Podstawowej  nr  4 
w  Strzelinie.  W  trakcie  jej 
trwania  przewidziano  róż-
norodne  zajęcia  sporto-
we,  rekreacyjne,  manualne, 
edukacyjne  oraz  z  profi-
laktyki  uzależnień.  Z  ferii 
skorzystało  ok.  20  osób, 

 Program półkolonii zorganizowanej przez Stowarzyszenie Europolscy zakładał m.in. piesze wycieczki

Zawodnicy Klubu Sportowego Strzelinianki uczestniczyli w zgrupowaniu w Suchej Beskidzkiej

Publikujemy wykaz uchwał podjętych na  grudniowej, XXIX sesji Rady Miejskiej Strzelina. 
Z ich treścią można zapoznać się na stronie Biuletynu Informacji Publicznej Gminy Strzelin 
w zakładce „Uchwały Rady Miejskiej Strzelina.

bytkami  dla Miasta  i  Gminy 
Strzelin na lata 2021-2024.

4.  Uchwała  zmieniająca 
uchwałę  w  sprawie  zasad 
ustalania  wysokości  diet  dla 
sołtysów.

5.  Uchwała  zmieniająca 
uchwałę  w  sprawie  ustalenia 
zasad  przyznawania  diet  dla 
Przewodniczących  Zarzą-
dów Osiedli na terenie Miasta 
Strzelina.

6. Uchwała w sprawie wy-
rażenia  zgody  na  wniesienie 
nieruchomości, stanowiących 
własność  Gminy  Strzelin 
w  formie  aportu  do  spółki 
Zakładu  Wodociągów  i  Ka-
nalizacji Sp. z o. o. z siedzibą 
w Strzelinie.

7. Uchwała w sprawie zmia-
ny  uchwały  Nr  XV/219/19 
Rady Miejskiej Strzelina z 19 
grudnia  2019  r.  w  sprawie 
uchwały  budżetowej  Gminy 
Strzelin na rok 2020.

8. Uchwała w sprawie wy-
datków,  które  nie  wygasają 
z upływem 2020 roku.

9.  Uchwała  w  sprawie 
przyjęcia  planu  kontroli Ko-
misji  Rewizyjnej  Rady  Miej-
skiej Strzelina na 2021 rok.

10.  Uchwała  w  sprawie 
przyjęcia  wieloletniej  pro-
gnozy  finansowej  Gminy 
Strzelin.

11.  Uchwała  budżetowa 
Gminy Strzelina na rok 2021

RED

Gmina dofinansowała półkolonie

podzielonych  na  dwie  gru-
py  wiekowe  (7-8  lat  oraz 
9-10 lat).
Drugą  organizacją,  która 

złożyła ofertę na  realizację 
półkolonii,  jest  Stowarzy-
szenie  Europolscy,  które 
otrzymało 4 000 zł dofinan-
sowania.  Bazą  półkolonii 
była Publiczna Szkoła Pod-
stawowa  nr  3  w  Strzelinie. 
W ramach półkolonii dzieci 
aktywne spędzały czas wol-
ny – zorganizowano piesze 
wycieczki,  zwiedzanie mia-
sta oraz jego okolic, korzy-
stano z otwartej bazy rekre-
acyjno-sportowej  Strzelina, 
a  także  przeprowadzono 
różnorodne  gry  i  zabawy 
sportowe.  W  półkolonii 
uczestniczyły  24  osoby 
z  gminnych  szkół  podsta-
wowych (z klas od I do IV). 
Organizatorem  kolejnej 

półkolonii,  dla  której  do-
tacja  wyniosła  5  tys.  zł,  był 
Klub Sportowy Strzelinianka. 
W ramach półkolonii zapew-
niono  wypoczynek  podczas 
ferii  zimowych  27  osobom 
(zawodnikom  klubu  sporto-
wego). Półkolonia miała for-
mę wyjazdowego  zgrupowa-
nia w Suchej Beskidzkiej. 

Wszystkie  półkolonie 
zostały  przeprowadzone 
z  zachowaniem  reżimu  sani-
tarnego  i  aktualnie  obowią-
zujących  zasad.  Uczestnic-
two w zajęciach było przede 
wszystkim  alternatywą  dla 
długich  godzin  spędzanych 
przed komputerem. 

RED
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Tradycyjnie  na  początku 
roku  zajrzeliśmy  do  staty-
styk  Urzędu  Stanu  Cywil-
nego w  Strzelinie  oraz Wy-
działu Spraw Obywatelskich 
i  Obsługi  Mieszkańców 
w  strzelińskim  magistra-
cie.  Z  danych  przedstawio-
nych  przez  USC  wynika, 
że w 2020 r. w Strzelińskim 
Centrum  Medycznym  uro-
dziło  się  624 dzieci  (w  tym 
292  dziewczynek  i  332 
chłopców).  Trzeba  zazna-
czyć,  że  dane  dotyczą  uro-
dzeń do końca października, 
ponieważ  strzeliński  szpital 
po  przekształceniu  w  pla-
cówkę covidową musiał za-
mknąć działalność oddziału 
ginekologiczno-położnicze-
go. Mimo to liczba urodzeń 
jest większa niż w poprzed-
nich latach. Oddział cieszył 
się  bowiem  dobrą  renomą, 
a  w  strzelińskim  szpitalu 
chętnie  rodziły  kobiety  nie 
tylko  z  naszego  powiatu. 
Dla  porównania  w  2019 
r.  w  SCM  urodziło  się  596 
dzieci, zaś w 2018 r. – 364.  
– Pacjentki bardzo chwa-
liły personel medyczny 
na oddziale – zaczyna kie-
rownik Urzędu Stanu Cywil-
nego  w  Strzelinie  Narcyza 
Rataj.  - Do strzelińskie-
go szpitala przyjeżdża-
ły kobiety z odległych 
miejscowości np. Brzegu 
Dolnego, Opola, Świdni-

Centrum Usług Komunal-
nych i Technicznych w Strze-
linie w ostatnim czasie prze-
prowadził  szereg  zadań. 
W  Bierzynie  opalikowano 
100 jesionów, które posadzili 
mieszkańcy.  W  Skoroszowi-
cach  zakończono  natomiast 
wycinkę  przerośniętych  i  za-
grażających  bezpieczeństwu 
topól kanadyjskich rosnących 
przy  drodze.  - W tej chwili 
dokańczamy sprzątanie 
po wycince, rozwożenie 
drewna do osób, które zło-
żyły podanie o przydział. 
Resztę drewna zawozimy 
do tartaku, w którym wy-
cinane są deski lub belki 
do naszych potrzeb – mówi 
kierownik  CUKiT  Rado-
sław  Kotlewicz.  Warto  do-
dać,  że  w  Skoroszowicach 
zakończono  także  budowę 
fragmentu chodnika z kostki 
betonowej,  którego  koszty 
zostały  pokryte  z  funduszu 
sołeckiego.  Pracownicy  jed-
nostki  wykonali  także  chod- Pracownicy CUKiT wyremontowali fragment chodnika w Sko-

roszowicach Termos do masy asfaltowej będzie służył do wykonywania prac drogowych

Jakie były najpopularniejsze imiona w 2020 r. ?  

Ponad 600 narodzin…
Przyjrzeliśmy się statystykom dotyczącym urodzeń, zawieranych związków małżeńskich 
i  rozwodów w  ubiegłym roku. Dowiedzieliśmy się także, jakie imiona „królowały” wśród 
dziewczynek i chłopców… 

cy czy Długołę-
ki. To świadczy 
o dobrej opiece 
okołoporodowej. 
Bardzo żałuje-
my, że oddział 
został zamknięty, 
gdyż sporo ma-
tek deklarowało 
wybranie naszego 
szpitala ponow-
nie przy kolejnym 
porodzie – dodaje. 
Należy  podkreślić, 
że  przedstawione 
dane dotyczące uro-
dzeń w strzelińskim 
szpitalu  nie  są  rów-
noznaczne z przyro-
stem  mieszkańców 
naszej  gminy.  Jak 
bowiem  zaznaczo-
no, w  placówce  ro-
dziły kobiety z róż-
nych gmin. O to, ilu 
mieszkańców  gmi-
ny  Strzelin  przyby-
ło w ubiegłym roku 
zapytaliśmy  w  Wy-
dziale Spraw Obywatelskich 
i  Obsługi  Mieszkańców. 

Kierownik Urzędu Stanu Cywilnego w Strzelinie Narcyza Rataj przedstawiła statystykę z ubiegłorocznej działalności

Okazuje  się,  że  w  2020  r. 
narodziło się 177 mieszkań-
ców  gminy  Strzelin. W wy-

dziale  dowiedzieliśmy  się 
także  jak  przedstawia  się 
stan  ludności  naszej  gminy. 

Na  koniec  2020  r. 
w mieście zameldo-
wanych było 11 748 
osób,  zaś  w  sołec-
twach  9353.    Łącz-
nie  gminę  Strzelin 
zamieszkuje  więc 
21 101 osób. 
Z  danych  USC 

można  dowiedzieć 
się  również,  ja-
kie  były  najpopu-
larniejsze  imiona 
nadawane  uro-
dzonym  dzieciom 
w  strzelińskim 
szpitalu.  Wśród 
dziewczynek  „kró-
lowały”  –  Julia, 
Hanna,  Laura, 
Lena,  Zofia,  Pola, 
Lilianna,  Natalia, 
Kaja,  Maja,  Klara, 
Marcelina,  Emilia, 
Wiktoria, Zuzanna. 
Najpopularniejsze 
wśród  chłopców 
były  natomiast 
imiona:  Antoni, 

Aleksander, Mikołaj,  Fran-
ciszek,  Jan,  Szymon,  Jakub 

i Tymon. Niektórzy rodzice 
wybierali  imiona  oryginal-
ne. W strzelińskim szpitalu 
na świat przyszli m.in. Do-
bromiła,  Lea,  Inna,  Gaja, 
Ruta,  Józefina,  Mia,  Tola, 
a  także  Liam,  Colin,  Her-
bert,  Gniewomir,  Jaromir, 
Kilian, Zbyszko. 
Działalność  Urzędu  Sta-

nu Cywilnego wiąże się tak-
że z zawieraniem związków 
małżeńskich. W    ubiegłym 
roku  przysięgę  małżeńską 
złożyły 103 pary, z tego 52 
zdecydowały się na ślub cy-
wilny,  zaś  51 na wyznanio-
wy. Względem 2019 r. roku 
liczba  zawieranych  związ-
ków  spadła,  gdyż wówczas 
udzielono  130  ślubów.  – 
Jest to związane przede 
wszystkim z obecną sy-
tuacją epidemiologiczną 
w kraju. Część par odło-
żyło w czasie zawarcie 
związków małżeńskich 
–  podkreśla  Narcyza  Ra-
taj. Nieco spadła natomiast 
liczba  rozwodów.  W  ubie-
głym  roku  rozstały  się  43 
pary, w 2019 r. było ich 57. 
W  statystykach  Wydzia-

łu  Spraw  Obywatelskich 
i Obsługi Mieszkańców od-
naleźć  można  także  smut-
ne  informacje  dotyczące 
zgonów. W  ubiegłym  roku 
zmarło  291  mieszkańców 
gminy Strzelin. 

Jakub Olejnik

Zniczomat 
na kolejnym 
cmentarzu

Remonty chodników, wycinki drzew
nik  z  kostki  betonowej 
w  Kuropatniku  (przy  OSP). 
Tutaj  także  koszty  sfinan-
sowano  z  funduszu  sołec-
kiego.  - Jesteśmy również 
w trakcie naprawy uszko-
dzonej nawierzchni przy 
bramie wjazdowej na te-
ren cmentarza komunal-
nego w Strzelinie przy 
ulicy Krzepic-
kiej. Nowa 
nawierzchnia 
będzie wyko-
nana z kost-
ki betonowej 
–  informuje 
Kotlewicz.  Pra-
cownicy  CUKiT 
z am o n t ow a l i 
także  zniczomat 
przy  cmentarzu 
w  Dankowicach. 
Jest to już drugie 
takie  urządzenie 
znajdujące  się 
na  administro-
wanych  przez 
jednostkę  cmen-
tarzach.  Zniczo-
mat stoi również 

przy  nekropolii  w  Krzepi-
cach.  Z  prac  remontowych 
warte odnotowania jest przy-
stosowanie  szatni  w  Szkole 
Podstawowej  nr  3  do  szcze-
pień  przeciwko  COVID-19. 
Prace  zostały  zlecone  przez 
PZLA w Strzelinie. Ich zakres 
obejmował  malowanie  ścian 
farbami  zmywalnymi  oraz 

zamontowanie  dodatkowych 
oświetleń kasetonowych. Zo-
stały  również  przewiezione 
meble z przychodni.
Jednostka  wzbogaciła 

się  również  o  nowy  sprzęt. 
Do  działu  zieleni  zakupiono 
kosiarkę  pchaną,  podkrzesy-
warkę łamaną na wysięgniku, 
parę  nożyc  do  żywopłotu. 

Do  działu  remontowego  za-
kupiono  wiertarkę  udarową, 
natomiast  do  działu  drogo-
wego  kupiono  nową  zagęsz-
czarkę płytową przeznaczoną 
do  pracy  na  różnego  rodza-
ju  piaskach  i  żwirach  oraz 
na  kostce  betonowej.  Wyre-
montowano  również  zbior-
nik  na  emulsję  asfaltową. 

Została przyspawana do nie-
go  podstawa  unosząca  go 
na  odpowiedniej  wysokości. 
Zbiornik  służy  do  tankowa-
nia  skrapiarki  umieszczonej 
na  przyczepie.  Dodatkowo 
na  wyremontowanej  przy-
czepie  pracownicy  CUKiT 
przymocują  na  stałe  termos 
do masy asfaltowej.

RED
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Rozpoczęły  się  szczepie-
nia  przeciwko  COVID-19. 
Pierwsza  partia  szczepionek 
dotarła do naszego kraju pod 
koniec  grudnia.  Rząd  opra-
cował  Narodowy  Program 
Szczepień,  który  dzieli  ten 
proces  na  etapy.  W  pierw-
szej  kolejności  szczepienia-
mi  objęte  są  osoby  z  grupy 
największego  ryzyka  –  tzw. 
grupa  „zero”.  Są  to  m.in. 
pracownicy  sektora  ochrony 
zdrowia, pracownicy domów 
pomocy  społecznej  i  miej-
skich  ośrodków  pomocy 
społecznej, personel pomoc-
niczy i administracyjny w pla-
cówkach medycznych, w tym 
również  stacjach  sanitarno-
-epidemiologicznych,  farma-
ceuci czy studenci medycyny. 
Pozostałe  osoby  zostały  po-
dzielone  na  kilka  grup.  Naj-
pierw  szczepienia  będą 
obejmowały seniorów (w ko-
lejności od najstarszych 80 lat 
i więcej) oraz pensjonariuszy 

Strzelińska przychodnia będzie prowadzić dwa punkty szczepień przeciwko COVID-19

Dla tych, którzy nie mogą sami dojechać… Transport do punktów szczepień
ku  niepełnosprawnych  ze  wsparcia  mogą  skorzystać  miesz-
kańcy  posiadający  aktualne  orzeczenie  o  niepełnosprawno-
ści w stopniu znacznym o kodzie R lub N, lub odpowiednio 
I grupę z w/w schorzeniami. 
Oczywiście z takiego transportu mogą skorzystać tylko te oso-

by, które zostały zarejestrowane do szczepienia i mają już wyzna-
czoną wizytę w jednym ze strzelińskich punktów szczepień. Pod-
czas telefonicznego zgłoszenia należy bliżej opisać swoją sytuację, 
co pozwoli na dobranie odpowiedniego środka transportu. 
Osoby,  które  chcą  skorzystać  z  takiej  pomocy  proszone 

są  o  telefoniczne  zgłoszenie  takiej  potrzeby  niezwłocznie 
po  otrzymaniu  informacji  o  wyznaczeniu  wizyty  w  punkcie 
szczepień. Jest to bardzo ważne do odpowiedniego zaplano-
wania i zorganizowania transportu. 

Przy  okazji  przypominamy,  że  mieszkańcy  sołectw  gminy 
Strzelin,  mający  trudności  z  samodzielnym  poruszaniem  się 
i korzystający z wózków, mogą bez większego problemu sko-
rzystać z busów Strzelińskiej Komunikacji Publicznej. Pojazdy 
obsługujące  linie  podmiejskie  są  dostosowane  do potrzeb  ta-
kich klientów. Kierowca umożliwi takiemu pasażerowi wejście 
do pojazdu za pomocą specjalnego pomostu i pomoże w bez-
piecznym  opuszczeniu  busa.  Dodajmy,  że  obecnie  operator 
Strzelińskiej Komunikacji Publicznej zrezygnował ze sprzedaży 
biletów, dlatego korzystający z busów podmiejskich nie ponoszą 
żadnych kosztów. Transport seniorów i niepełnosprawnych za-
pewni gmina Strzelin, a akcja ma ułatwić naszym mieszkańcom 
sprawne i szybkie dotarcie do punktów szczepień i tym samym 
przyczynić się do zwiększenia liczby zaszczepionych.

RED

W związku z rozpoczęciem szczepień przeciwko COVID-19 
gmina  Strzelin  uruchomiła  specjalny  numer  kontaktowy  dla 
tych  mieszkańców,  którzy  nie  mogą  samodzielnie  dotrzeć 
do  punktów  szczepień  zlokalizowanych  na  terenie  Strzelina 
(tel. 885 777 006 – aktywny od poniedziałku do piątku, w go-
dzinach od 8:00 do 15:00). Dowozem  i odwozem zajmą  się 
m.in.  strażnicy miejscy, pracownicy Gminnego Ośrodka Po-
mocy Społecznej w Strzelinie oraz strażacy ochotnicy z gmin-
nych jednostek Ochotniczej Straży Pożarnej. Jeśli zajdzie taka 
potrzeba to do transportu zostanie użyty medyczny ambulans. 
Warto  podkreślić,  że  z  tej  bezpłatnej  formy wsparcia mogą 
skorzystać wyłącznie  ci mieszkańcy miasta  i  gminy  Strzelin, 
którzy z uwagi na stan zdrowia lub inne istotne przeciwskaza-
nia, nie mogą samodzielnie  lub z pomocą  rodziny/sąsiadów 
itp. dotrzeć do wyznaczonego punktu szczepień. W przypad-

Sprawdź, jak się 
zarejestrować… Ruszają szczepienia przeciwko COVID-19
15 stycznia ruszyła 
rejestracja powszech-
nego szczepienia 
przeciwko COVID-19. 
W pierwszej grupie 
osób, które z tego 
skorzystać znaleźli się 
m.in. seniorzy (oso-
by powyżej 80. roku 
życia jako pierwsi, 
ale także przewlekle 
chorzy, nauczyciele 
i służby mundurowe). 
W Strzelinie szczepie-
nia wykonuje m.in. 
Publiczny Zakład 
Lecznictwa Ambu-
latoryjnego. W jaki 
sposób się zapisać 
i w jakiej kolejności 
będą odbywały się 
szczepienia?

domów pomocy  społecz-
nej  i  zakładów  opiekuń-
czo-leczniczych,    osoby 
przewlekle  chore,  póź-
niej  nauczyciele  i  służby 
mundurowe.  Stopniowo 
szczepionka  będzie  udo-
stępniana  kolejnym  gru-
pom wiekowym i zawodo-
wym.  Należy  podkreślić, 
że  szczepienie  przeciwko 
SARS-CoV-2  jest  dobro-
wolne i darmowe.

Najpierw 
seniorzy…
Program  rejestracji  po-

wszechnego  szczepienia 
rozpoczął  się 15 stycznia. 
W  sumie  uruchomiono 
kilka  tysięcy  punktów 
szczepień  w  całym  kraju. 
W Strzelinie  zajmuje  się  tym 
Publiczny  Zakład  Lecznic-
twa Ambulatoryjnego,  Strze-
lińskie  Centrum  Medyczne 
oraz  Przychodnia  Zdrowia 
„Elion”.  PZLA  będzie  pro-
wadził dwa punkty szczepień. 
– Jeden będzie funkcjono-
wał w naszej „zabiegówce„ 
w budynku przychodni. 
Drugi, dodatkowy, zosta-
nie uruchomiony w budyn-
ku Publicznej Szkoły Pod-
stawowej nr 3 w Strzelinie 
(wejście od strony hali 
sportowej). Zdecydowa-
liśmy się na działalność 
dwóch punktów, aby szyb-
ciej i sprawniej zaszcze-
pić jak największą część 
populacji –  tłumaczy  dy-
rektor  PZLA Norbert Raba. 
Rejestracja  na  szczepienia 
możliwa  jest  od  15  stycznia. 
Najpierw,  zgodnie  z  wytycz-
nymi, zarejestrować mogą się 
osoby z pierwszej grupy czyli 
m.in.  seniorzy  (osoby  powy-
żej 80. roku życia w pierwszej 
kolejności).  Od  22  stycznia 
uruchomiona  zostanie  moż-
liwość  umawiania  szczepień 
dla  seniorów  powyżej  70 

roku  życia.  Szczepienia  dla 
obu  tych  grup  rozpoczną 
się  25  stycznia.  Zarejestro-
wać można się na kilka spo-
sobów.    Poprzez  infolinię 
(nr  989  lub  22  62  62  989), 
w  swojej  przychodni  POZ 
lub  poprzez  posiadanie 
Internetowego  Konta  Pa-
cjenta  dostępnego  na  stro-
nie  www.pacjent.gov.pl. 
- Zdajemy sobie sprawę, 
że seniorom internetowa 
rejestracja może sprawiać 
duży kłopot, dlatego reje-
stracja możliwa jest tak-
że telefonicznie w naszej 
placówce (71 793 85 60). 
Oddelegowaliśmy jed-
ną z naszych pracownic, 
która zajmuje się wyłącz-
nie telefoniczną rejestracją 
osób na szczepienia prze-
ciwko COVID-19 –  przy-
znaje  Raba.  Należy  podkre-
ślić, że proces umawiania się 
na  szczepienie  jest  oparty 
o centralny system e-rejestra-
cji, a kolejka generowana jest 
automatycznie. Po zarejestro-
waniu pacjent otrzyma infor-
mację o terminie wizyty. 
Warto  dodać,  że  gmina 

Strzelin uruchomiła specjalny 

telefoniczny  numer  kontak-
towy  dla  tych  mieszkańców, 
którzy nie mogą samodzielnie 
dotrzeć  do  punktów  szcze-
pień  zlokalizowanych  na  te-
renie Strzelina. Więcej o tym 
można przeczytać w artykule 
powyżej.

Dwie dawki 
szczepionki
Przed  szczepieniem  każdy 

przejdzie  wstępną  kwalifika-

cję medyczną, podczas której 
lekarz  przeprowadzi  wywiad 
i  oceni  ogólny  stan  zdrowia 
(m.in.  temperatura  ciała,  ak-
cja  serca,  oddychanie,  świa-
domość).  Na  tej  podstawie 
lekarz decyduje czy pacjento-
wi  można  podać  szczepion-
kę. Pacjent wypełnia również 
kwestionariusz,  w  którym 
zawarte  są  pytania  o  stan 
zdrowia,  a  także  oświadcze-
nie o dobrowolnym wykona-

niu szczepienia przeciwko 
COVID-19.  Samo  szcze-
pienie  trwa  krótko  i  po-
dawane  jest  domięśniowo 
–  w  ramię.  Po  przyjęciu 
preparatu pacjent musi zo-
stać pod obserwacją przez 
co  najmniej  15  minut. 
Zaszczepieni  przeciwko 
COVID-19  pełną  odpor-
ność zyskują po przyjęciu 
dwóch  dawek.  W  przy-
padku  preparatu  firmy 
Pfizer-BioNTech  dru-
ga  dawka  podawana  jest 
po  21  dniach,  zaś  szcze-
pionka  firmy  Moderny 
po 28. Termin drugiej wi-
zyty ustalany jest od razu, 
pacjenci  nie  muszą  po-
nownie  się  rejestrować. 
Po przyjęciu dwóch dawek 
każdy  otrzyma  certyfikat 
szczepienia przeciwko CO-
VID-19. 
W  początkowej  fazie 

PZLA  będzie  szczepić  ok. 
60  osób  tygodniowo.  Wy-
nika  to  z  ilościs  otrzymy-
wanych  szczepionek.  Jak 
informuje  dyrektor,  jed-
nostka jest gotowa szczepić 
nawet  60  osób  dziennie. 
Wszystko  uzależnione  jest 
jednak  od  tego,  ile  dawek 
szczepionki  będzie  dostar-
czanych  do  punktu.  Szcze-
pienia  realizowane  przez 
Publiczny  Zakład  Lecz-
nictwa  Ambulatoryjnego 
w Strzelinie będą odbywały 
się od poniedziałku do piąt-
ku.  Punkty  będą  działały 
w  godzinach  od  godziny  7 
do 15, natomiast szczepienia 
będą  prowadzone  w  godzi-
nach od 8 do 14. Dyrektor, za 
naszym  pośrednictwem,  za-
chęca do szczepień. – Nama-
wiam do tego wszystkich. 
To nie tylko bezpieczeń-
stwo osoby zaszczepionej, 
ale także innych ludzi – 
podkreśla. 

Jakub Olejnik

 Dyrektor Publicznego Zakładu Lecznictwa Ambulatoryjnego w Strzelinie Norbert Raba informuje 
o zasadach szczepień przeciwko COVID-19
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Dotarły do nas już 
szczepionki przeciw 
koronawirusowi SARS-
-COV-2 wyprodukowane 
przez firmy Pfizer/BioN-
Tech i Moderna. Jaki jest 
mechanizm działania 
szczepionki na COVID-19  i co się w niej 
znajduje?
-  Szczepionka  Pfizer/BioNTech  o  nazwie Co-

mirnaty wyprodukowana jest na platformie mRNA 
podobnie  jak  i  inne  szczepionki  firm  Moderna 
i  CureVac.  Wykorzystuje  jednoniciowy  fragment 
kwasu rybonukleinowego (mRNA) jako instrukcję 
do produkcji białka S (kolca) wirusa SARS-CoV-2 
w cytoplazmie komórkowej osoby zaszczepionej. 
Zsyntetyzowane  białko  z  kolei  poprzez  układ 
zgodności  tkankowej  (HLA)  prezentowane  jest 
komórkom  immunokompetentnym  jako antygen, 
prowadząc do produkcji przeciwciał w organizmie 
szczepionego człowieka. Odporność wytworzona 
w  wyniku  szczepienia  nosi  nazwę  sztucznej  od-
porności  czynnej.  Należy  podkreślić,  że  mRNA 
ze szczepionki: 
- nie może być włączony do genomu.
-  jest  dostarczony  do  cytozolu  rybosomów, 

składników cytoplazmy komórkowej.
-  nie może  przekraczać  otoczki  jądrowej  -  nie 

dostaje  się  z  cytoplazmy do  jądra komórkowego, 
gdzie znajduje się materiał chromosomowy.
- nie może być wbudowane bezpośrednio w DNA.
-  jest wykorzystywane do produkcji białka S, po czym jest 

degradowane. 
Z  całej  grupy  różnych  szczepionek mRNA  jest najbardziej 

„czysta”,  ponieważ: ma  najlepiej  poznany  skład  nukleotydów 
tworzących  RNA,  nie  ma  nośników  białkowych,  nie  ma  ad-
juwantów  czyli  wzmacniaczy  mocy  szczepionki.  Szczepion-
ka mRNA ma mniej substancji pomocniczych w porównaniu 
z tradycyjnymi szczepionkami dostępnymi na rynku. W związ-
ku  z  tym,  że w  szczepionce mRNA  przeciw COVID-19  nie 
ma  żadnych wirusów,  ani  białek wirusów, dlatego w procesie 
wytwarzania szczepionki nie ma konieczności  stosowania  linii 
komórkowych,  antybiotyków  lub  innych  substancji  dodawa-
nych do podłoży hodowlanych. W szczepionce mRNA nie ma 
również konserwantów (tiomersal) ani adiuwantów. W składzie 
szczepionki  oprócz mRNA  są  substancje  pomocnicze:  nano-
cząsteczki  tłuszczy,  sole,  cukier  i woda.  Jedna dawka  (0,3 ml) 
zawiera  30  mikrogramów  szczepionki  mRNA  przeciw  CO-
VID-19 zawartej w nanocząsteczkach lipidowych (czyli ponad 
100 tysięcy razy mniej niż cukru na łyżeczce do herbaty). Za-
warte w preparacie mRNA jest bardzo niestabilne, dlatego też 
jego rozpad blokuje się bardzo niskimi temperaturami.

Szczepionka na koronawirusa powstała w ciągu nie-
spełna roku. To budzi wątpliwości, biorąc pod uwagę, 
że zwykle proces opracowywania i testowania szcze-
pionki trwa wiele lat. Czy zatem jest ona bezpieczna?
- Badania kliniczne nad szczepionkami mRNA trwają w wielu 

firmach od ponad 10 lat. Początkowo tę technologię próbowano 
wykorzystać do opracowania leków przydatnych w leczeniu no-
wotworów złośliwych i niektórych rzadkich chorób genetycznych, 
ale testowano ją także w badaniach nad szczepionkami przeciwko 
innym wirusom. Pierwsze udane badania z użyciem mRNA prze-
prowadzono już w 1990 r. w USA na komórkach myszy. Długo 
jednak nie udawało się wykorzystać tej metody w opracowaniu 
leków i szczepionek u ludzi. Powodem było to, że obce mRNA 
natychmiast wywołuje  silną  reakcję odpornościową organizmu, 
która  je niszczy. W 2005  r. dokonano przełomowego odkrycia 
w  badaniach  nad wykorzystaniem  tej  technologii. Okazało  się, 
że wystarczy w mRNA wymienić jeden jego fragment (zbudowa-
ny z tzw. nukleotydów), by układ immunologiczny go tolerował. 
Zmiana taka nie ma jednocześnie wpływu na działanie samego 
mRNA. Patent  został  sprzedany, w  jego posiadanie weszły  ta-

Strzeliński lekarz zdecydowanie wypowiada się o wprowadzonym leku… 

Szczepionka przeciwko koronawirusowi – czy jest bezpieczna? 
Szczepionki przeciwko COVID-19 są już dostępne. Część społeczeństwa ma jednak pewne 

obawy przed ich przyjmowaniem. Na temat szczepionki rozmawialiśmy z lekarzem 
medycyny Sławomirem Wójciakiem pracującym w strzelińskiej przychodni. 

Czy szczepionka jest bezpieczna? Czy są jakieś przeciwwskazania do jej przyjmowania? 
– na te i inne pytania odpowiedział specjalista. 

kie firmy jak niemiecka BioNTech oraz amerykańska Moderna. 
Początkowo próbowano ją wykorzystać do produkcji nowych le-
ków, kiedy jednak wybuchła pandemia COVID-19 okazało się, 
że  znakomicie  się  nadaje  do  produkcji  szczepionki  przeciwko 
koronawirusowi SARS-CoV-2. Najlepiej do tego przygotowane 
były firmy BioNTech i Moderna. Biała księga polskich specjali-
stów „Szczepienia przeciw COVID-19. Innowacyjne technologie 
i  efektywność” przypomina,  że  pierwsze wstrzyknięcie mRNA 
do organizmu człowieka odbyło się już w 2009 r. Wtedy jednak 
badanie to polegało na wykorzystaniu tej technologii do leczenia 
pacjentów chorych na czerniaka z przerzutami. 

Czy są jakieś przeciwwskazania do szczepień przeciw 
COVID-19?
-  Głównym  przeciwwskazaniem  do  szczepienia  jest  wy-

stąpienie wstrząsu anafilaktycznego w przeszłości lub reakcji 
anafilaktycznej po podaniu pierwszej dawki szczepionki. Ostre 
stany chorobowe przebiegające z gorączką są przeciwwskaza-
niem - podobnie  jak przy  innych szczepieniach. Szczepionki 
mRNA  nie  zawierają  żadnych  białek,  więc  obawy  o  alergie 
na białko jaja kurzego lub gluten są nieuzasadnione.

Czy kobiety w ciąży lub karmiące mogą przyjmować 
szczepionkę? Czy jeżeli ktoś choruje przewlekle np. 
na niewydolność serca, astmę powinien się szczepić? 
I co z dziećmi – czy je także powinniśmy szczepić? 
-  Nie  zaleca  się  szczepienia  w  okresie  ciąży  i  karmienia 

piersią, z uwagi na to, że nie prowadzono badań klinicznych 
w takich grupach pacjentów. To samo dotyczy dzieci. Nato-
miast pacjentom z chorobami przewlekłymi, które zwiększają 
ryzyko ciężkiego przebiegu COVID-19 szczepienie jest szcze-
gólnie zalecane. Listę tych chorób publikuje i aktualizuje Rada 
Medyczna. Pacjenci, u których występują choroby z w/w listy, 
mogą zgłosić  się do  lekarza podstawowej opieki  zdrowotnej 
z prośbą o wystawienie e-skierowania na szczepienie niezależ-
nie od grupy wiekowej, w jakiej się znajdują (w związku z ko-
lejnością szczepień ustaloną przez rząd ten tryb przez najbliż-
sze miesiące nie będzie obowiązywał – red.). 

Czy możliwe są powikłania długoterminowe po przy-
jęciu szczepionki?
- Aktualnie nie ma żadnych przesłanek, które by mogły wska-

zywać na odległe skutki jakichkolwiek szczepionek. Składniki 
tej szczepionki są bardzo szybko usuwane z organizmu i poza 

bezpośrednimi  odczynami 
związanymi  z  reakcją układu 
odpornościowego  na  szcze-
pienie,  nie  ma  innych  obja-
wów niepożądanych. Odległe 
skutki powstają zwykle wtedy, 
gdy jakaś substancja toksycz-

na oddziałuje na organizm przez dłuższy czas, albo 
powstają nieodwracalne zmiany w komórkach czy 
też  tkankach. Po podaniu  tej  szczepionki nie ma 
takich zjawisk w organizmie. 

A co z ozdrowieńcami. Oni też powinni 
przyjmować szczepionkę?
-  Ozdrowieńcy  powinni  być  szczepieni.  Prze-

chorowanie  COVID-19  nie  gwarantuje  trwałej 
odporności. Jeżeli ktoś przeszedł COVID skąpo-
objawowo lub bezobjawowo, uważa się, że ta oso-
ba powinna się zaszczepić około miesiąca po uzy-
skaniu  dodatniego  wyniku,  bo  prawdopodobne 
jest,  że  ta  osoba  nie  wytworzyła  dużego  pozio-
mu odporności. Natomiast osoby, które przeszły 
chorobę z pełnymi objawami i mają duży poziom 
przeciwciał, mogą być szczepione z opóźnieniem. 
W tej chwili dominuje taka wytyczna, aby szczepić 
te osoby mniej więcej po 3 miesiącach od przecho-
rowania. Wiadomo, że odporność po przechoro-
waniu COVID-19 z czasem zanika, więc to szcze-
pienie nie jest przeciwwskazane, nawet jeżeli mamy 
poziom przeciwciał wskazujący na wysoką odpor-

ność.  W  takiej  sytuacji  szczepionka  zostanie  wykorzystana 
przez nasz organizm jako dawka przypominająca i dodatkowy 
bodziec dla układu odpornościowego. 

Jak długo działa szczepionka przeciwko COVID-19? 
Czy osoba raz zaszczepiona nabywa odporności na sta-
łe? Czy szczepionkę, podobnie jak przy grypie, trzeba 
będzie powtarzać np. co rok?
- Na razie nikt nie potrafi odpowiedzieć na pytanie jak długo 

chroni szczepionka na COVID. Można by zadać podobne py-
tanie: jak długo po przechorowaniu COVID-19 tzw. ozdrowie-
niec jest chroniony? Przeciwciała po szczepieniu wytwarzają się 
już 10-tego dnia po podaniu pierwszej dawki, a odpowiedni po-
ziom uzyskują po tygodniu od zaszczepienia drugą dawką. Za-
obserwowano, że u ozdrowieńców utrzymywanie się wysokiego 
poziomu  przeciwciał  jest  skorelowane  z  ciężkością  przebiegu 
choroby. U osób, które przebyły chorobę bezobjawowo poziom 
jest niski i szybko maleje. Po szczepieniu poziomy przeciwciał 
są wyraźnie wyższe niż po przebyciu pełnoobjawowej choroby. 
Z doniesień prasowych wiemy także, że zdarzają się ponowne 
zachorowania  ozdrowieńców,  którzy mogą mieć  łagodniejsze 
lub cięższe objawy w czasie drugiego zachorowania. Na odpor-
ność zbiorową bez szczepień raczej nie należy liczyć. Dotych-
czas oceniano odporności na podstawie obecności przeciwciał 
(tzw. humoralną), a istnieje także odporność komórkowa oparta 
na pamięci  immunologicznej, poszczepienna czy po przecho-
rowaniu,  która w przyszłości  zostanie  zbadana. Wirus SARS-
-CoV-2 nie mutuje  tak szybko  jak grypa sezonowa, ewentual-
ne  okresowe  doszczepianie  raczej  nie  będzie  uwarunkowane 
odmiennością antygenową wirusa. Walka z pandemią to walka 
z czasem, aby przerwać łańcuchy epidemiczne trzeba zaszczepić 
w jak najkrótszym czasie możliwie największą liczbę osób.

Jak przekonać tych, którzy mają wątpliwości odnośnie 
szczepienia?
-  Powinniśmy  zaapelować  do wszystkich  o  rozsądek  i  soli-

darność społeczną. Szczepienia ochronne są jednym z najwięk-
szych osiągnięć medycyny, ratującym zdrowie i życie milionom 
ludzi. Zmieniły one historię świata przyczyniając się do wyelimi-
nowania śmiertelnych i inwalidyzujących chorób. W przypadku 
chorób zakaźnych dbanie o własne zdrowie jest równoznaczne 
z dbaniem o zdrowie i życie innych, w tym najbliższych.

Rozmawiał 
Jakub Olejnik

 Lekarzem medycyny Sławomir Wójciak zaleca szczepienie się przeciwko COVID-19
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Na jakim obecnie etapie jest odbudowa strzelińskiego 
ratusza? Co udało się już zrobić? 
- W minionym roku wykonawca zrealizował większość prac 

budowlanych w piwnicach i wybudował koronę murów, na któ-
rej opierać się będzie ratusz. Wykonano zabezpieczenia starych 
murów  i  wylano  płyty  denne  w  poszczególnych  pomieszcze-
niach  piwnic.  Obecnie  pracownicy  kończą  oczyszczanie  ka-
miennych  ścian  i  sklepień  piwnic.  Te  przez  co  najmniej  trzy 
lata będą w naturalny sposób osuszane, żeby pozbyć się wilgoci 
(nagromadzonej przez lata w ruinach ratusza). Dopiero później 
piwnice zostaną ostatecznie zaadaptowane. Ponadto w części za-
chodniej  i południowej dawnego ratusza odsłonięto sklepienia 
piwnic.  Sprawdzono  ich  stan,  wykonano    instalację  wentylacji 
piwnic,  przy  okazji  wymieniając  częściowo  zasyp  i  wykonując 
nowe wylewki. Rozpoczęto  również  stawianie  ścian  konstruk-
cyjnych parteru  ratusza. Aktualnie główny wykonawca, Usługi 
Remontowo-Budowlane „Ciepły Dom” z Karnkowa, kontynu-
uje wykonywanie elementów konstrukcyjnych (słupy żelbetowe 
i ściany konstrukcyjne) parteru. Mam nadzieję, że do końca lu-
tego zobaczymy już strop nad parterem, oczywiście jak warunki 
pogodowe i COVID-19 na to pozwolą.

Za nami trudny 2020 r. Pandemia koronawirusa wywró-
ciła do góry nogami całe nasze życie – zarówno w sferze 
gospodarczej, kulturowej czy społecznej. Jak ta sytuacja 
wpłynęła na strzeliński samorząd?
-  Koronawirus  zweryfikował  plany  i  zamierzenia  w  każdej 

dziedzinie życia, również w samorządzie. Władze rządowe, a tak-
że  samorządowe  stanęły  przed  trudnym  zadaniem  poradzenia 
sobie  ze  skutkami  pandemii.  Początkowo,  gdy wybuchła  epide-
mia, wśród  ludzi,  a  także  przedstawicieli  organów  administracji 
publicznej była duża niepewność i strach przed tym co przyniesie 
każdy kolejny dzień. Gdy zaczęli chorować ludzie z bliskiego oto-
czenia, których znamy, a także niestety umierać na COVID -19, 
obawa stała się coraz większa. Mimo tej  trudnej sytuacji można 
było liczyć na mieszkańców, którzy zaangażowali się w różnego 
typu działania jak np. szycie maseczek, późniejsze ich rozdawanie 
mieszkańcom, a także dostarczanie materiałów i maszyn do szycia. 
Zajmowała się tym spora grupa osób, którym bardzo serdecznie 
chciałabym podziękować za ofiarność i tę cenną cegiełkę w wal-
ce z koronawirusem. Nieoceniona była pomoc naszym seniorom 
oraz wsparcie Związku Strzeleckiego „Strzelec”.

Akcja dowiodła, że nawet w tak trudnym czasie ludzie 
potrafią się ze sobą jednoczyć. Tych maseczek zostało 
rozdanych tysiące…
- Tak. Każdy senior miał okazję ją odebrać, ale nie tylko, bo roz-

dawaliśmy  je  także  wszystkim  chętnym. Maseczki  przekazywali 
starszym mieszkańcom m.in. pracownicy urzędu, strażnicy miej-
scy, druhny i druhowie OSP, radni, członkowie zarządów osiedli 
oraz sołtysi. Obecnie maseczki są dostępne w zasadzie w każdym 
sklepie odzieżowym i drogerii,  jednak na początku epidemii był 
to bardzo pożądany towar, podobnie jak jednorazowe rękawiczki 
i płyny do dezynfekcji. Prowadziliśmy różne działania w obliczu 
walki z koronawirusem. Dostarczaliśmy m.in. do Publicznego Za-
kładu Lecznictwa Ambulatoryjnego w Strzelinie oraz Gminnego 
Ośrodka  Pomocy  Społecznej  przyłbice  ochronne,  termometry 
bezdotykowe,  rękawiczki  czy  płyny  dezynfekujące.  W  później-
szym etapie przekazywaliśmy jednostkom pulksoksymetry służące 
do nieinwazyjnego pomiaru saturacji krwi, czyli stopnia jej nasyce-
nia tlenem. Dzięki zarządowi Powiatowego Banku Spółdzielcze-
go oraz lokalnym firmom, użyczyliśmy dla strzelińskiego szpitala 
koncentratory tlenu dla pacjentów. 

Mimo trudnej sytuacji, w gminie Strzelin prowadzono 
szereg inwestycji. Które spośród nich nazwałaby Pani 
kluczowymi? 

„Koronawirus zweryfikował plany i zamierzenia”

Trudny budżet w niepewnych czasach
Początek roku to czas podsumowań. Z burmistrzem Strzelina Dorotą Pawnuk rozmawialiśmy o minionym 2020 r., a także planach inwestycyjnych. Jakich zadań możemy się spodziewać w tym roku? 

- Planując budżet na 2020 r. nikt nie spodziewał się, że w ta-
kich  warunkach  będziemy musieli  go  realizować.  Zamierzenia 
inwestycyjne w znacznej mierze udało się wykonać. Historyczną 
inwestycją było rozpoczęcie budowy ratusza. Przetarg ogłasza-
ny był w warunkach wybuchu epidemii, co wcale nie sprawiło, 
że zainteresowanie było mniejsze. Do przetargu  stanęło sporo 
firm. Cieszę się, że wygrała go lokalna firma i to mieszkańcy na-
szego powiatu realizują to zadanie. 

W ubiegłym roku zrealizowano również sporo zadań 
drogowych…
- Tak. Z takich ważniejszych inwestycji można wymienić prze-

budowę ul. Brzegowej i ul. Konopnickiej w Strzelinie ze wspar-
ciem  rządowych pieniędzy. Zrealizowaliśmy  również  I  etap  re-
montu drogi dojazdowej do gruntów rolnych Gęsiniec-Strzegów. 
Przebudowa dotyczyła ulicy Tęczowej i ul Widokowej. Chcieliby-
śmy kontynuować remont tej drogi w stronę Strzegowa. Ważnym 
zadaniem, które wiele lat czekało na realizację była przebudowa 
ul. Energetyków. Inwestycję wsparły finansowo firmy, które się 
tam mieszczą. W końcu ulica zyskała wygląd europejski, a przed-
siębiorstwa nie wstydzą się już przyjmować gości i klientów. Bar-
dzo istotnym zadaniem było wykonanie węzła przesiadkowego 
Strzelińskiej  Komunikacji  Publicznej,  z  którego  korzystają  nie 
tylko  pojazdy  SKP,  ale  także  innych  operatorów.  Warto  pod-
kreślić, że jest to I etap inwestycji. Kolejne nasze plany dotyczą 
przebudowy drogi od dworca do ul. Mieszka I oraz połączenia ją 
z drogą 395, czyli ul. Wrocławską. W 2021 r. zamierzamy przy-
najmniej oświetlić teren przy dworcu PKP, aby można było bez-
piecznie parkować samochody. W ubiegłym roku rozpoczęliśmy 
również przebudowę dróg Osiedla Wschodniego. Wykonaliśmy 
remont ul. Kochanowskiego, a obecnie prace będą prowadzone 
na ulicach: Gabrieli Zapolskiej, Zofii Nałkowskiej i Galla Ano-
nima. Jest dużo więcej wykonanych zadań, które może nie są tak 
spektakularne,  ale  równie ważne  z punktu widzenia mieszkań-
ców, jak choćby oświetlenia ulic, placów i dróg. Zrealizowaliśmy 

nie tylko inwestycje drogowe, gdyż 
możemy pochwalić się wybudowa-
ną świetlicą wiejską w Gościęcicach 
czy  nowoczesnym  placem  zabaw 
na Osiedlu na Skarpie. 

Czy panująca pandemia 
pokrzyżowała któreś z samorzą-
dowych planów? 
- Na szczęście żadne z zadań nie 

zostało  wstrzymane,  ale  niektóre 
jak  np.  remont  ulicy  Królowej  Ja-
dwigi w Strzelinie czy wymienione 
wcześniej ulice Osiedla Wschodnie-
go musieliśmy przesunąć na bieżą-
cy  rok. Wykonawcy  również  mieli 
kłopoty z kwarantanną swoich pra-
cowników,  co  w  niektórych  przy-
padkach wpływało na  tempo pro-
wadzonych robót.  

W grudniu Rada Miejska 
Strzelina przyjęła budżet gminy na 2021 r. Dochody okre-
ślono na nieco ponad 119 mln zł, zaś wydatki na 122 mln 
zł. Planowany deficyt wyniesie nieco ponad 3 mln zł. Czy 
praca nad budżetem w tym niespokojnym roku wymagała 
dodatkowego przyglądania się każdej złotówce? 
- To był bardzo trudny budżet, a najwłaściwszą osobą, która 

może to ocenić  jest pani Skarbnik, dla której był  to  już ponad 
30 uchwalony budżet w pracy zawodowej. Prace nad budżetem 
trwają tak naprawdę od początku roku, a późniejsze planowanie 
finansowe, taką czystą matematykę, zaczyna się od oszacowania 
dochodów. Na to składają się środki otrzymane m.in. z budżetu 
państwa, ale także z podatków lokalnych, dochodów z różnego 
rodzaju  czynszów  czy  sprzedaży  nieruchomości. Mając wstęp-

„Wyszli” z piwnic i pracują na parterze… Ratusz powoli nabiera kształtów Trwa odbudowa strzelińskiego ratusza. Inwestycję 
realizuje konsorcjum dwóch firm: Usługi Remonto-
wo-Budowlane „Ciepły Dom” z Karnkowa i Przedsię-
biorstwo Produkcyjno-Handlowo-Usługowe MER-
KURY z Prudnika. O postępach prac, komplikacjach 
i wyzwaniach, które stoją przed pracownikami roz-
mawialiśmy z prezesem gminnej spółki „Strzeliński 
Ratusz” Zdzisławem Ratajem. 

Staranne wykonanie fundamentów to kluczowy etap dla 
dalszych robót. Czy w tym przypadku położono szczegól-
ny nacisk na ten element? 
- Przystępując do budowy  ratusza  liczyliśmy  się  z  trudnościa-

mi, jakie mogą wystąpić w trakcie prac. Pierwsza wynikła z faktu, 
że projektant nie mógł przewidzieć faktycznego stanu fundamen-
tów i zachowanych piwnic. Wspomnę tylko, że różnica poziomów 
pomiędzy poszczególnymi piwnicami dochodzi do ponad półtora 
metra. Kiedy chcieliśmy sprawdzić na czym stoją zachowane mury 
ratusza i usunęliśmy zalegający w piwnicach gruz i piach, to oka-
zało się, że praktycznie wszystkie ściany obwodowe, poza piwnicą 
wschodnią, wymagały wzmocnienia żelbetowymi podbiciami. Po-
jawiające  się puste przestrzenie musieliśmy wypełnić  specjalnym 
wodoszczelnym  i  pęczniejącym  betonem,  aby  mury  wzmocnić 
i przygotować do wykonania płyt dennych, zabezpieczających ra-
tusz przed wysadzaniem gruntu. Wszystkie dotychczasowe prace 
w piwnicach trzeba było wykonywać ręcznie, co zajęło sporo cza-
su, ale na szczęście mamy ten etap praktycznie już za sobą, a z ro-
bót budowlanych w piwnicach pozostała  nam  już  tylko do wy-
konania płyta denna  i  szyb przyszłej windy oraz pomieszczenia 
techniczne w jednym z pomieszczeń od strony północnej ratusza.

Jak ocenia Pan tempo prac? 
- Muszę powiedzieć, że dotychczasowe tempo prac jest imponu-

jące. Harmonogram  zrealizowano z kilkutygodniowym wyprze-
dzeniem, ale też warunki pogodowe do tej pory sprzyjały. Ponadto 
szalejąca  epidemia  koronawirusa  oraz  prowadzone  równolegle 
badania  archeologiczne nie wstrzymały dotychczas żadnych prac.  

Wspomina pan o archeologach. Czy pod-
czas prac coś zabezpieczyli?
- Przy pracach w piwnicach i na koronie mu-

rów poza badaniem odsłanianego stanu murów 
i  sklepień,  odkryto  i  zabezpieczono  fragmenty 
glinianych  i  szklanych  elementów  wyposażenia 
przedwojennego  ratusza.  Przypomnę,  że  kom-
pleksowe prace badawcze w piwnicach i na wieży 
ratusza były już prowadzone w latach 2003-2005 
podczas odgruzowywania ruin dawnego ratusza. 
Większość  wartościowych  elementów  zostało 
wtedy  zabezpieczonych.  Niemniej  życie  niesie 
wiele  niespodzianek  i  była  obawa,  że  odsłania-
nie nowych elementów piwnic może spowodo-
wać konieczność dokładnych badań, a co za tym 
idzie wstrzymania na pewien okres prac. Na nasze szczęście arche-
olog prowadzi swoje badania równolegle z pracami budowlanymi 
i na chwilę obecna nie powstała potrzeba wstrzymania prac. 

Czy pojawiły się jakieś komplikacje przy prowadzonej 
budowie?
- Jak już wcześniej wspomniałem liczyliśmy się z trudnościami, 

zwłaszcza przy pracach w piwnicach i na koronie murów ratusza 
z uwagi na historyczną materię obiektu. Przypomnę, że odbudo-
wujemy ratusz na starych fundamentach z historycznymi piwni-
cami i odbudowaną wieżą ratuszową. Musimy zachować relikty 
dawnego ratusza, a ponadto obiekt jak i cały teren wokół ratusza 
objęty jest ścisłą ochroną konserwatorską. Wszystkie wątpliwo-

Burmistrz Dorota Pawnuk

- Odbudowany ratusz będzie pełnił funkcję 
administracyjną - mówi Zdzisław Rataj



Nr 1(76) 22 stycznia 2021

11

Pracownicy wykonują elementy konstrukcyjne parteru budynku

„Koronawirus zweryfikował plany i zamierzenia”

Trudny budżet w niepewnych czasach
Początek roku to czas podsumowań. Z burmistrzem Strzelina Dorotą Pawnuk rozmawialiśmy o minionym 2020 r., a także planach inwestycyjnych. Jakich zadań możemy się spodziewać w tym roku? 

ny plan dochodów, można przystąpić do wydatków. Tutaj trzeba 
najpierw obliczyć koszty, których nie sposób uniknąć, jak choć-
by wynagrodzenia,  a  także  koszty  utrzymania  obiektów. Kiedy 
już rozplanujemy te środki zostaje nam pula na wydatki mająt-
kowe,  czyli  inwestycje,  które  są  pożądane w każdym  samorzą-
dzie. Wówczas możemy wyliczyć, na ile możemy sobie pozwolić 
z zadłużeniem gminy. Samorządy chcąc wykonywać  inwestycje 
muszą  się  zadłużać.  Podchodzimy  do  tego  jednak  rozsądnie, 
pilnując wskaźników. Przy opracowywaniu gminnych wydatków 
nie możemy zapomnieć również o dokapitalizowaniu gminnych 
spółek, czyli Strzelińskie Centrum Sportowo-Edukacyjnego oraz 
Strzeliński  Ratusz.  Zdecydowaliśmy  się  sporo  inwestycji  pro-
wadzić przez spółki gminne. Tak było 10  lat  temu w przypad-

ku  kanalizowania  gminy,  czym  zajmował  się Zakład Wodocią-
gów i Kanalizacji w Strzelinie, a w ostatnim czasie modernizacji 
ośrodka w Białym Kościele realizowanej przez SCSE i obecnie 
budowie  ratusza prowadzonej  przez  spółkę Strzeliński Ratusz. 
Inwestycje prowadzone przez spółki są korzystniejsze, ponieważ 
spółki prawa handlowego mogą odzyskiwać podatek VAT, przez 
co realizowane zadania są tańsze.  

W tym roku nie będzie realizowany Strzeliński Budżet 
Obywatelski… 
-  Patrząc  pod  kątem  dochodów,  widać  rozwój  gminy,  gdyż 

zwiększa  się  nam  ilość  podatników. Do  naszej  gminy  sprowa-
dzają się nowi mieszkańcy. Widać duży ruch w obrocie działek 
budowlanych, również w rynku wtórnym. To rodzi kolejne po-
trzeby związane z obowiązkiem gminy dostarczania wody, bądź 
odbioru ścieków. Tych zadań mamy dużo, dlatego w tym roku 
zdecydowaliśmy się na odłożenie naboru do Strzelińskiego Bu-
dżetu Obywatelskiego.  Kwota  300  tys.  zł,  którą  wcześniej  za-
bezpieczaliśmy w  ramach  SBO,  trafi  do Zakładu Wodociągów 
i Kanalizacji,  aby  jednostka  zrealizowała plan  rozbudowy  sieci 
wodno-kanalizacyjnych.  Mieszkańcy  tego  oczekują,  a  dostęp 
do wody to podstawowa rzecz, którą powinniśmy zapewnić. 

Z budżetu obywatelskiego gmina jednak nie rezygnuje 
na stałe?
- Nie. Strzeliński Budżet Obywatelski sprawdził się, a miesz-

kańcy chętnie zgłaszali do niego projekty. Będziemy chcieli wró-
cić do niego w kolejnych latach. 

W budżecie na 2021 r. znalazło się ponad 14 mln zł 
na wydatki inwestycyjne. Jakich najważniejszych zadań 
możemy się spodziewać?
- Ważnym zadaniem, które chcemy realizować w tym roku jest 

budowa  budynku mieszkalnego  przy  ul. Glinianej w  Strzelinie 
w systemie Towarzystwa Budownictwa Społecznego. Znajdą się 

tam mieszkania  do  wynajęcia  o  umiarkowanym  czynszu.  Lokale 
będą  kompletnie wykończone  i wyposażone w  standardzie  „pod 
klucz”. Jest to model budownictwa, który jeszcze na terenie naszej 
gminy nie funkcjonował, ale jest bardzo popularny w samorządach, 
gdzie  działają  TBS-y. Mamy  nadzieję,  że  wiosną  uda  się  ogłosić 
przetarg na wyłonienie wykonawcy.  Jeśli  inwestycja się powiedzie 
to myślę, że nie będzie ostatnia, gdyż zapotrzebowanie w tym za-
kresie jest bardzo duże.

A inne inwestycje? 
- Jest ich sporo. Wymienię te najważniejsze. Planujemy remonty 

kilku ulic w Gęsińcu: Sosnowa, Orzechowa, Lawendowa. W mieście 
zostaną wykonane, oprócz tych na Osiedlu Wschodnim, remonty 
ulic: Matejki, Chopina,   Łokietka. Planujemy także przeznaczenie 
środków  na  zakup  samochodu  ratowniczo-gaśniczego  dla  OSP 
Nowolesie, zakup zestawu ratowniczego dla OSP Brożec, remont 
i doposażenie budynku Publicznego Zakładu Lecznictwa Ambula-
toryjnego w Strzelinie czy budowę boiska wielofunkcyjnego przy 
szkole  w  Białym  Kościele.  Warto  również  wspomnieć  o  plano-
wanej modernizacji  oświetlenia  ulicznego  i  drogowego w gminie 
Strzelin, która będzie polegała na wymianie opraw na energoosz-
czędne. Mamy na to przeznaczone ponad 900 tys. zł. 

Jakie cele stawia sobie Pani jako burmistrz w 2021 r. ? 
- Bezpieczeństwo i zdrowie jest najważniejsze. Chciałabym, aby 

w naszej gminie zaszczepiło się jak najwięcej osób przeciwko CO-
VID-19. Nie ma innej możliwości powrotu do normalnego życia 
społecznego,  w  tym  kulturalnego  i  sportowego,  dlatego  zachę-
cam wszystkich,  do  skorzystania  z  tej możliwości.  Poprawa  bez-
pieczeństwa wiąże się z planowanymi przez nas remontami dróg, 
oświetlenia  czy  zakupami  dla  Ochotniczych  Straży  Pożarnych. 
W kwestii  działań kulturalno-sporotowych na  ten  rok opracowa-
liśmy  z  dyrektorami  jednostek  dwa warianty,  które  będziemy  re-
alizować w zależności od rozwoju epidemii. Wersja optymistyczna 
zakłada  sporo  różnych  ciekawych  wydarzeń. Wierzę,  że  uda  się 
je przeprowadzić. Bardzo ważnym celem jest również możliwość 
pozyskania jak największych środków zewnętrznych. Gmina Strze-
lin pełni bardzo ważną rolę lidera wśród zjednoczonych 25 gmin 
w obwarzanku dookoła Wrocławia. Porozumieliśmy się  jako  tzw. 
Inny Instrument Subregionu Wrocławskiego i będziemy starali się 
walczyć o to, abyśmy mieli równe szanse w pozyskiwaniu środków 
unijnych w porównaniu do dużych miast jak np. Wrocław, Świdnica 
czy Wałbrzych.

Rozmawiał 
Jakub Olejnik

Ratusz powoli nabiera kształtów 
ści, problemy, niezbędne korekty i uzupełnienia 
w  dokumentacji,  rozwiązywane  są  na  bieżąco, 
bez wpływu na  toczące  się prace na budowie. 
Cykliczne  rady  budowy  jak  na  razie  pokazały, 
że  współpraca  pomiędzy  projektantem  –  peł-
niącym  nadzór  autorski  (Autorska  Pracownia 
arch.  Macieja  Małachowicza  z  Wrocławia  – 
red.),  głównym  wykonawcą,  inwestorem  za-
stępczym  (Przedsiębiorstwo  „INWESTBUD” 
z Wałbrzycha – red.) i spółką układa się wzoro-
wo i oby tak było do końca.

Jaka do tej pory była największa trud-
ność podczas prac?
- Wykonanie podbicia ścian piwnic niosło ry-

zyko miejscowych zawaleń. Trzeba było ostrożnie metr po metrze 
je zabezpieczać i natychmiast wypełniać zbrojeniem i betonem. 
Przy wykonywaniu korony murów musieliśmy odsłonić je miej-

scami do metra poniżej gruntu, schodząc w niektórych miejscach 
do  dołu  koleby  sklepień  łukowych  pomieszczeń  piwnic.  Niosło 
to za sobą również ryzyko zawalenia, zwłaszcza, że nikt nie wiedział, 
jaki jest naprawdę stan sklepień po wielu latach destrukcyjnego dzia-
łania wody i mrozu. Na szczęście w zdecydowanej większości udało 
się  bez  komplikacji wykonać  potężnie  zbrojone wieńce  podwalin 
ścian, które mają za zadanie przenieść ciężar nowego ratusza. W tym 
przypadku również wszystkie prace trzeba było wykonywać ręcznie.

Jak wygląda harmonogram prac na najbliższe miesiące? 

- Najbliższe miesiące zgodnie z harmonogramem to głównie 
kontynuacja prac przy wykonywaniu elementów konstrukcyjnych 
ratusza, ścian działowych – poszczególne kondygnacje aż do wy-
konania dachu – tzw. stan surowy oraz zakończenie czyszczenia 
i uzupełnienie spoinowania ścian i sklepień piwnic ratusza.

 
Przypomnijmy, jak będzie wyglądał odbudowany ratusz…
- Z zewnątrz ratusz będzie nawiązywał do budynku z poł. XVI 

wieku.  Wnętrze  natomiast  będzie  nowoczesne  i  funkcjonalne.  Po-
wierzchnia użytkowa całego ratusza wyniesie ponad 3100 m2, a ku-
batura nadziemnej części budynku razem z istniejącą wieżą to ponad 
16 tys. m3. Odbudowany ratusz będzie pełnił funkcję administracyjną, 
gdzie po oddaniu do użytku zostanie przeniesiony magistrat. Mamy 
nadzieję, że ratusz będzie nie tylko ładny i funkcjonalny, ale również 
rozpocznie zmianę wyglądu naszego Rynku, stając się dumą miasta.

Rozmawiał Jakub Olejnik

Burmistrz Dorota Pawnuk

- Odbudowany ratusz będzie pełnił funkcję 
administracyjną - mówi Zdzisław Rataj
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Pod koniec grudnia w sali konferencyjnej  strzelińskiego 
magistratu  druhowie  OSP  Nowolesie  oficjalnie  odebrali 
wydaną przez Komendanta Głównego Państwowej Straży 
Pożarnej  decyzję  o włączeniu  jednostki  w  struktury Kra-
jowego  Systemu  Ratowniczo-Gaśniczego.  Pismo  na  ręce 
prezesa  OSP  w  Nowolesiu  Artura  Konopnickiego  prze-
kazali Komendant Powiatowy Państwowej Straży Pożarnej 
w  Strzelinie  st.kpt. Michał  Pięta  oraz  burmistrz  Strzelina 
Dorota Pawnuk. Należy podkreślić, że  jednostka z Nowo-
lesia  od wielu  lat  starała  się o włączenie do KSRG. Musia-
ła  spełnić  szereg wymagań,  gdyż w  strukturach  systemu 
znajdują się najlepiej wyszkolone, wyposażone i wykazują-
ce najwyższą gotowość bojową jednostki OSP, posiadające 
zarówno odpowiednie wyposażenie sprzętowe, określoną 
liczbę wyszkolonych  druhów,  a  także  skuteczne  systemy 
łączności,  powiadamiania  i  alarmowania. Takie  jednostki 
muszą  być  w  pełni  gotowe  do  szybkiego  podejmowania 
działań  ratowniczych.  Wejście  w  struktury  Krajowego 
Systemu Ratowniczo-Gaśniczego to również duże wyróż-
nienie i prestiż dla ochotniczej jednostki oraz docenienie 
jej za dotychczasowe działania ratownicze. To także moż-
liwość dalszego rozwoju. Dodajmy, że zadania ratownicze 
przewidziane  dla  jednostki  ujętej  w  systemie  to  między 
innymi walka z pożarami i innymi klęskami żywiołowymi, 
ratownictwo techniczne i kwalifikowana pierwsza pomoc. 
Włączenie  jednostki  do  systemu może być  też  pomocne 
w  przypadku  ewentualnego  ubiegania  się  przez  gminę 
o pozyskanie środków na zakup nowego wozu bojowego.  Druhowie OSP Nowolesie odebrali decyzję o włączeniu jednostki w struktury Krajowego Systemu Ratowniczo-Gaśniczego

Ośrodek  z  Kątnej  (gmina 
Długołęka)  będzie  w  2021 
roku ratować chore, okaleczo-
ne  i młode, dzikie zwierzęta. 
Poszkodowanym  i  niezdol-
nym do samodzielnego życia 
na wolności  dzikim  zwierzę-
tom  zapewni  m.in.  leczenie, 
rehabilitację  oraz  przystoso-
wanie  do  samodzielnego  ży-
cia,  już  po  opuszczeniu  pla-
cówki.  Pracownicy  ośrodka 
zaopiekują  się,  zapewniając 
właściwe  warunki  bytowa-
nia,  dzikimi  zwierzętami, 
które  są  niezdolne  do  życia 
na wolności, m.in.  ze wzglę-
du  na  trwałe  kalectwo  lub 
nieuleczalną  chorobę.  Pod-
pisana  w  styczniu  umowa 
zakłada stałą dyspozycyjność 
i gotowość ośrodka w niesie-
niu pomocy dzikim  zwierzę-
tom  poszkodowanym  m.in. 
w  wypadkach  drogowych. 
Warto w tym miejscu podkre-
ślić,  że  chodzi  tu  wyłącznie 
o  dzikie  zwierzęta  poszko-
dowane  na  drogach  i  tere-
nach gminnych. Ośrodek nie 
będzie  się  zajmował  dzikimi 
zwierzętami,  które  ucierpia-
ły  na  drogach  oraz  terenach 
(również prywatnych),  admi-
nistrowanych  przez  innych 

Pierwszym  punktem  pro-
gramu  była  sonda  tematycz-
na. Kim  jest babcia?  Jak wy-
gląda dziadek? Te  i podobne 
pytania  usłyszeli  najmłodsi 
mieszkańcy  naszej  gminy 
od pracowników Strzelińskie-
go Ośrodka Kultury. W tygo-
dniu  poprzedzającym  Dzień 
Babci  oraz  Dzień  Dziadka, 
wybraliśmy  się  z  kamerą 
do  strzelińskich  przedszkoli, 
by  dowiedzieć  się  co  o  za-
cnych seniorach myślą przed-
szkolaki.  Otrzymaliśmy  za-
proszenie do Niepublicznego 
Przedszkola  Ekologicznego 
„Eko-Przedszkolak”  przy  ul. 
Świętego  Jana  oraz  do  od-
działu  na  Rynku.  Zaprosi-
ło  nas  również  Przedszkole 
Miejskie  „Kolorowa Kraina” 
z  ul.  Przedszkolnej  w  Strze-
linie.  Z  ogromną  satysfakcją 
udaliśmy  się  do  podopiecz-

Rozmowy z przedszkolakami przeplatane były anegdotkami i solidną porcją śmiechu

Gdzie zgłaszać takie przypadki?

Zapewnią pomoc 
poszkodowanym

dzikim zwierzętom 
Ośrodek Rehabilitacji Zwierząt „Kątna” zapew-
ni opiekę dzikim zwierzętom, poszkodowanym 
na terenach Gminy Strzelin. 

zarządców.  Gmina  będzie 
każdorazowo  zlecała  ośrod-
kowi wykonanie usługi/inter-
wencji i następnie regulowała 
należność,  zgodnie  z  ustalo-
nym cennikiem. Na realizację 
umowy przeznaczono w tym 
roku  20  tys.  zł.    Przypomi-
namy,  że  poszkodowane 
na  terenach  gminnych  (np. 
na drogach) i wymagające po-
mocy dzikie zwierzęta należy 
zgłaszać: Wydziałowi Nieru-
chomości, Urbanistyki  i Rol-
nictwa Urząd Miasta  i Gmi-
ny w Strzelinie (tel. 71 39 21 
971  wew.  142).  Natomiast 
po  godzinach  pracy  urzędu 
zgłaszamy  Straży  Miejskiej 
w  Strzelinie  (tel.  71  39  20 
094). Jeżeli do zdarzenia doj-
dzie  wieczorem,  w  nocy  lub 
w dni wolne od pracy,  to  in-
formujemy o tym policję. 
Warto  przypomnieć, 

że  w  ubiegłych  latach  w  za-
kresie  opieki  nad  dzikimi 
zwierzętami  gmina  Strzelin 
blisko współpracowała z wy-
szonowickim Ośrodkiem Le-
czenia i Rehabilitacji Dzikich 
Zwierząt  „Puchaczówka”. 
Tym  razem  ta  placówka  nie 
złożyła oferty.

RED

Dla jednostki to nie tylko prestiż… Starali się o to od wielu lat
Warto przypomnieć, że w strukturach krajowego systemu 
działają nasze jednostki ochotnicze z Nieszkowic i Kuro-
patnika. Szefowa gminy oraz komendant PPSP w Strzeli-
nie z satysfakcją pogratulowali osiągnięcia druhom z No-
wolesia.  Korzystając  z  okazji  burmistrz  Dorota  Pawnuk 

złożyła  strażakom  życzenia  świąteczno-noworoczne. 
Przekazała  także komendantowi st.kpt. Michałowi Pięcie 
pulksoksymetry,  które  gmina  otrzymała  od  Stowarzysze-
nia Aglomeracja Wrocławska.

RED

 Dzień Babci i Dziadka w dwóch odsłonach
W tym roku, zmusze-
ni niejako do zmiany 
formuły obchodów 
wspomnianych 
powyżej dni, zwró-
ciliśmy się do strze-
lińskich przedszkoli 
o współpracę w przy-
gotowaniu ciekawej 
propozycji on-line. 
Mimo obostrzeń 
udało się zrealizować 
plan, za co serdecz-
nie dziękujemy tym, 
którzy podjęli się 
wspólnego zadania. 

nych  placówek. Dzieci  przy-
jęły  nas  bardzo  serdecznie 
i  szybko  przekonaliśmy  się, 
że mają nam naprawdę dużo 
do powiedzenia. Nie bały się 
kamery ani mikrofonu, z roz-
brajającą  szczerością  odpo-
wiadały na zadawane pytania, 
dotyczące  babci  i  dziadka. 
Doskonale  wiedziały,  jakie 
są  ulubione  zajęcia  dziadków, 
co  pysznego  gotują  babcie 
na obiad oraz w co się z nimi 
bawić  by  byli  zadowoleni. 
Dzieciaki  opisywały  również 
ze  szczegółami  jak  wygląda-
ją ich ukochani seniorzy. Dla 
urozmaicenia  naszych  wizyt, 
przyjęliśmy  dwie  formuły. 
Pierwsza  to  nagrania  gru-
powe,  realizowane  w  przed-
szkolnej  scenerii  na mięciut-
kich  dywanach.  W  takich 
warunkach  mogliśmy  spo-
kojnie  przeprowadzać  nasze 
rozmowy,  przeplatane  aneg-
dotkami  i  okraszone  solidną 
porcją  śmiechu.  W  kolejnej 
odsłonie  pracowaliśmy  nad 

wywiadami  indywidualnymi. 
Ta forma wymagała większe-
go  skupienia,  ale  pozwalała 
również  wyłonić  prawdziwe 
gwiazdki, które kamera poko-
chała  od  pierwszego wejrze-
nia. Wspomniane perełki za-
słynęły  opowieściami,  o  tym 
jak  to  babcia  ma  5  lat  albo 
kolorowe  włosy.  Nierzadko 
słyszeliśmy również, że dzia-
dek całymi dniami leży na ka-
napie  i  ogląda  telewizję  lub 
po  prostu  je…bez  przerwy. 
Do najbardziej zaskakujących 
wypowiedzi  śmiało  może-
my  zaliczyć  również  liczne 
wspominki  o  przeróżnych 
zabawach  typu  berek  albo 
chowany,  co  podobno  sta-
nowi ulubioną formę relaksu 
dla  wielu  babć.  Na  tym  nie 
koniec.  Usłyszeliśmy  także 
o babci z kosmosu oraz babci 
czarodziejce.  Zdecydowanie 
możemy  uznać  nasze  wizyty 
w grupach przedszkolnych za 
owocne i szalenie inspirujące. 
To  pewnie  nie  ostatnia  tego 

typu  inicjatywa  ze  strony 
SOK,  skierowana  do  dzieci. 
Mamy  już  pomysł  na  mate-
riał z okazji Dnia Mamy. 
Kolejnym  punktem  pro-

gramu  współpracy  między 
przedszkolami,  a  ośrodkiem 
były  samodzielne  nagrania 
występów  podopiecznych 
strzelińskich  przedszkoli. 
W  projekcie  brały  udział: 
Przedszkole  „Wyspa  Berga-
muta”,  „Eko-Przedszkolak” 
(2  oddziały),  Przedszkole 
Miejskie  „Kolorowa  Kra-
ina”, Przedszkole „Akademia 
Uśmiechu”.  Wesołe,  barwne 
materiały,  pełne  wierszyków, 
piosenek  i  układów  tanecz-
nych  wspaniale  wpiszą  się 
w  tegoroczne obchody Dnia 
Babci  i  Dziadka,  serwowane 
w formie on-line. 
Cały  program  będzie  do-

stępny  na  stronie  oraz  face-
booku Strzelińskiego Ośrod-
ka  Kultury.  Zapraszamy 
przed ekrany.

Strzeliński Ośrodek Kultury 
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Kolejna  firma  dołączyła 
do  Strzelińskiego  Gminne-
go  Inkubatora  Przedsiębior-
czości.  Pod  koniec  grudnia 
przedstawiciel  biura  rachun-
kowego  Mazur  Księgowość 
wchodzącego w skład spółki 
Stal On odebrał klucze do lo-
kalu biurowego w wyremon-
towanym  budynku  dworca 
kolejowego.  Księgowością 
będzie zajmowała się Patrycja 
Mazur,  która posiada bogate 
doświadczenie  w  obszarze 
rachunkowości i podatków. – 
Przez wiele lat pracowałam 
w renomowanych biurach 
rachunkowych we Wrocła-
wiu. Pomysł na otwarcie 
biura w Strzelinie powstał 
po tym, jak zaczęli zgła-
szać się do mnie znajomi, 
którzy szukali dobrego 

W gabinecie wykonane są pro-
fesjonalne usługi weterynaryjne, 
polegające na: zabiegu steryliza-
cji,  kastracji  zwierząt,  usypia-
niu  ślepych  miotów  zwierząt 
oraz  całodobowej  opiece  we-
terynaryjnej  w  przypadkach 
zdarzeń  drogowych  z  udzia-
łem  zwierząt  wolnożyjących 
(koty,  psy). Dodatkowo usługi 
zostały  rozszerzone  o  pakiet 
leczenia bezdomnych zwierząt. 
Każdy przygarnięty kotek oraz 
pies może skorzystać z pakietu 
leczenia  zwierząt  wolno  żyją-
cych  obejmujący  minimum: 
odrobaczanie,  zwalczanie  pa-
sożytów zewnętrznych, wybra-
nych  szczepień  niezbędnych 
do  wyleczenia.  Każda  wizyta 
w gabinecie wymaga skierowa-
nia wystawionego przez Urząd 
Miasta  i  Gminy  w  Strzelinie. 
Więcej  informacji można uzy-
skać  w  Wydziale  Nierucho-
mości, Urbanistyki i Rolnictwa 
(te.  71  39  21  971  wew.  142). 
O  świadczonych  usługach 
przez  Gabinet  Weterynaryjny 

Biuro rachunkowe mieszczące się w Strzelińskim Gminnym Inkubatorze Przedsiębiorczości prowadzi 
Patrycja Mazur

Kto się tym zajmie 
w tym roku?

Opieka nad bezdomnymi 
zwierzętami

Na początku stycznia 
Burmistrz Miasta i Gminy 
Strzelin Dorota Pawnuk 
podpisała umowę z no-
wym gabinetem wete-
rynaryjnym. W tym roku 
opiekę nad bezdomnymi 
zwierzętami będzie 
świadczyć Gabinet Wete-
rynaryjny „Kozica” z sie-
dzibą ul. Grota Roweckie-
go 55 w Strzelinie. „Kozica”  napiszemy  więcej 

w  kolejnym  wydaniu  „Nowin 
Strzelińskich”.
Warto  również  dodać, 

że  opiekę  nad  bezdomnymi 
psami  z  terenu  gminy Strzelin 
będzie  w  tym  roku  sprawo-
wać Świdnickie schronisko dla 
bezdomnych  zwierząt,  prowa-
dzone  przez  lokalną  Fundację 
„Mam  Pomysł”.  Podpisana  8 
stycznia  umowa,  która  obo-
wiązuje  do  końca  2021  roku, 
obejmuje  m.in.:  odłowienie 
18  bezdomnych  psów,  kom-
pleksową opiekę w schronisku, 
które mieści się przy ul. Pogod-
nej 3 oraz sterylizację zwierząt 
przyjmowanych do schroniska. 
Warto podkreślić,  że przy wy-
łapywaniu  bezdomnych  psów 
pracownicy  schroniska  będą 
używać wyłącznie  takich urzą-
dzeń i środków, które nie stwa-
rzają  zagrożenia  dla  ich  życia 
i  zdrowia  oraz  nie  będą  zada-
wały  im  cierpienia.  W  świd-
nickim  schronisku  zwierzęta 
z  gminy  Strzelin  będą  miały 
zapewnioną m.in. podstawową 
opiekę  weterynaryjną,  a  pla-

cówka  oczywiście 
będzie  cyklicznie 
informować  strze-
liński  magistrat 
o  ilości  i  rodzaju 
świadczonych  usług. 
Umowa  obejmuje 
również  sterylizację 
zwierząt przyjmowa-
nych  do  schroniska, 
a pracownicy  funda-
cji  będą  prowadzić 
także aktywną  i ewi-

dencjonowaną  działalność  ad-
opcyjną. Warto też podkreślić, 
że  do  ustalonego  w  umowie, 
rocznego  limitu  -  18  psów, 
nie  będzie  się  wliczało  tych 
zwierząt,  dla  których ustalono 
właściciela.  Warunkiem  bę-
dzie  jednak  to,  że  pies  zosta-
nie odebrany w ciągu miesiąca 
od dnia odłowienia. Dodajmy, 
że  fundacja  zobowiązała  się 
do przyjmowania psów z gmi-
ny Strzelin przez 7 dni w tygo-
dniu.  Pies  ma  zostać  przyjęty 
do  schroniska  do  24  godzin 
od momentu zgłoszenia przez 
pracownika  strzelińskiego ma-
gistratu  lub  straży  miejskiej. 
Gminna  dotacja  na  schroni-
sko dla psów z gminy Strzelin 
wyniesie  w  2021  roku  36  tys. 
zł,  a  środki  będą  przelewane 
na  konto  fundacji  w  czterech 
transzach. Jeśli gmina nie osią-
gnie  zakładanego    w  umowie 
limitu  psów,  to  fundacja  ma 
obowiązek zwrócić gminie nie-
wykorzystaną kwotę.

RED

Gmina podpisała umowę z nowym gabinetem weterynaryj-
nym dotyczącą opieki nad bezdomnymi zwierzętami 
(fot. ilustracyjne)

W niedzielę,  31  stycznia  od-
będzie  się  29.  Finał  Wielkiej 
Orkiestry  Świątecznej  Pomo-
cy.  Tym  razem  pieniądze  będą 
zbierane  na  zakup  sprzętu  dla 
oddziałów dziecięcej laryngolo-
gii, otolaryngologii i diagnostyki 
głowy. W  Strzelinie  po  raz  ko-
lejny  utworzono  sztab  WOŚP, 
którego  szefem  jest  Damian 
Serwicki.  Program  tegorocznej 
akcji, z uwagi na pandemię koro-
nawirusa,  będzie  nieco  ograni-
czony i odbędzie się w innej niż 
dotychczas  formule. – Zamie-
rzamy przeprowadzać licyta-
cje fantów na naszym facebo-
okowym fanpage’u. Znajdzie 
się tam mnóstwo ciekawych 
przedmiotów. Mogę zdra-
dzić jedynie, że pojawią się 
fanty z klubu Śląska Wro-
cław (kalendarz i koszulka 
Bartłomieja Pawłowskiego) 
przekazane przez wicepre-
zesa Wojciecha Bochnaka. 
Zachęcam do śledzenia pro-
filu, gdzie na bieżąco będą 
umieszczane informacje – 
mówi  Damian  Serwicki.  Fanty 
przekaże  także Gmina Strzelin. 
Wylicytować  będzie można  np. 
morsowanie  z  burmistrz  Strze-
lina oraz inne atrakcyjne przed-
mioty.  Oprócz  internetowych 

Jak będzie wyglądała tegoroczna zbiórka w naszym mieście?

Strzelin gra z WOŚP-em 
Wielka Orkiestra Świątecznej pomocy zagra w ostatnią nie-
dzielę stycznia. W strzelińskim sztabie pracować będzie 39 
wolontariuszy, którzy będą kwestować na ulicach miasta 
i gminy Strzelin. Przygotowano również internetowe licy-
tacje, występy online oraz stacjonarny sklepik z fantami.

licytacji w dniu finału mieszkań-
cy będą mogli  także  skorzystać 
ze stacjonarnego sklepiku z fan-
tami,  który  znajdzie  się  w  sie-
dzibie  Strzelińskiego  Ośrodka 
Kultury. – Ze względu na to, 
że obostrzenia zabrania-
ją mieszkańcom wchodzić 
do ośrodka fanty umieści-
my w witrynie na parterze 
budynku. Do każdego będą 
przypisane numery. Osoba, 
która będzie chciała zakupić 
któryś z fantów wystarczy, 
że wskaże wolontariuszowi 
numer. Ten wyjdzie z ośrod-
ka z puszką, żeby pobrać 
pieniądze i przekazać fant. 
W tym roku będziemy posia-
dali terminal płatniczy, więc 
każdy będzie mógł dokonać 
płatności nie tylko gotówką, 
ale również kartą –  informu-
je  szef   strzelińskiego  sztabu 
WOŚP.  W  programie  tego-
rocznego  finału  przewidziano 
także  część  artystyczną,  która 
zostanie  przeprowadzona  onli-
ne.  Na  facebookowym  profilu 
strzelińskiego  sztabu  na  żywo 
będzie można  zobaczyć wystę-
py lokalnych artystów. 
Wolontariusze  wyposażeni 

w  puszki  będą  zbierali  również 
pieniądze  na  ulicach  miasta. 

W tym roku kwestować będzie 39 
osób. Tradycyjnie puszkę będzie 
posiadała także Strzelińska Gru-
pa Motocyklowa. Motocyklistów 
będzie można spotkać na ulicach 
Strzelina. Warto również dodać, 
że  od  połowy  grudnia  w  nie-
których  strzelińskich  sklepach 
pojawiły  się  stacjonarne  puszki, 
do których można wrzucać pie-
niądze.  Znajdują  się  one  m.in. 
w obu  siedzibach  sklepu moto-
ryzacyjnego Auto-Centrum przy 
ul. Kopernika i ul. Dzierżoniow-
skiej (na tzw. Bielanach Strzeliń-
skich),  a  także  w  Studiu  Urody 
i Makijażu Permanentnego „Lej-
dis”  przy  ul.  Bolka  I  Świdnic-
kiego,  Centrum  Urody  Pauliny 
Bodak  przy  ul.  Grahama  Bella, 
sklepie kosmetycznym „U Reni” 
na Rynku oraz  sklepie „Motek” 
na tzw. Bielanach Strzelińskich. – 
Mimo przeprowadzania akcji 
w czasie pandemii i obowią-
zujących obostrzeń liczymy 
na ofiarność mieszkańców. 
Gramy do końca świata i je-
den dzień dłużej – kończy Da-
mian Serwicki. 

Jakub Olejnik

Bogata i kompleksowa oferta Usługi księgowe w InkubatorzeProwadzenie działalności gospodarczej wiąże się 
m.in. z  koniecznością prowadzenia księgowości. 
Spora część przedsiębiorców powierza to  zadanie 
wykwalifikowanym biurom rachunkowym. Jedno 
z nich działa od niedawna w Strzelińskim Gminnym 
Inkubatorze Przedsiębiorczości mieszczącym się 
w budynku dworca. Jaką ofertę ma nowe biuro? 

specjalisty w naszym po-
wiecie –  zaczyna  Patrycja 
Mazur.  Do  prowadzenia 
działalności  w  Strzelińskim 
Gminnym  Inkubatorze 
Przedsiębiorczości  skłoniła 
korzystna  oferta  wynajęcia 
pomieszczenia.  – Koszty 
wynajmu są bardzo atrak-
cyjne. To wsparcie ze stro-
ny gminy jest korzystne. 
Ponadto okolice dworca 
to dobre miejsce na pro-
wadzenie działalności, 
ponieważ obiekt można ła-
two odnaleźć i jest dobrze 
skomunikowany –  podkre-
śla.  Oferta  biura  rachunko-
wego  w  zakresie  księgowości 
i  podatków  skierowana  jest 
zarówno  do  przedsiębiorców 
prowadzących  jednoosobową 
działalność  gospodarczą  jak 

i spółek handlowych. – Nasza 
oferta jest bogata i kom-
pleksowa, ale jednocześnie 
dopasowana do indywidual-
nych potrzeb każdego klien-
ta. Wychodząc naprzeciw 
oczekiwaniom mniejszych 
i większych firm świadczy-
my m.in. usługi w zakresie 

prowadzenia księgowości 
pełnej i uproszczonej, two-
rzenia oraz obsługi JPK-
-VAT, a także przygotowa-
nia rocznych sprawozdań 
finansowych i podatko-
wych. Oferujemy również 
pełen zakres usług kadro-
wo-płacowych. 

W zakre-
sie doradztwa 
podatkowego 

współpracujemy 
z doświadczo-
nymi radcami 

prawno-podatko-
wymi – zaznacza 
Patrycja Mazur. 
Prowadzenie 

księgowości firmy 
to skomplikowane 
zadanie, które wy-
maga znajomości 
wielu przepisów 
i regulacji praw-
nych. Z tego po-
wodu sporo firm 

powierza te kwestie 
profesjonalistom. 
– Wszystkie 

usługi świadczymy sumien-
nie z dołożeniem należytej 
staranności oraz z zacho-
waniem najwyższych stan-
dardów obsługi klienta. 
W każdym przypadku jeste-
śmy w stanie ustalić indy-
widualne zasady współpra-
cy, dopasowane do formy 

prowadzonej przez klienta 
działalności gospodarczej – 
podkreśla. Ceny za świadczone 
usługi  ustalane  są  indywidu-
alnie  i  zależą  od  rodzaju  pro-
wadzonej  księgowości. Więcej 
szczegółów można dowiedzieć 
się  kontaktując  się  z  biurem 
rachunkowym  pod  numerem 
telefonu 667 563 442 lub na fa-
cebooku Mazur Księgowość – 
biuro rachunkowe Strzelin.

***
Warto  przypomnieć, 

że  w  ramach  Inkubatora 
Przedsiębiorczości  do  wyna-
jęcia  na  preferencyjnych wa-
runkach  został  jeszcze  jeden 
lokal  biurowy o powierzchni 
12,50  m2.  Zainteresowa-
nych  serdecznie  zapraszamy 
do  kontaktu  pod  nr  tel.  71 
39  21  971, wew.  180.  Szcze-
góły  dotyczące  Strzelińskie-
go  Gminnego  Inkubatora 
Przedsiębiorczości  dostępne 
są stronie www.strzelin.pl. 

Jakub Olejnik 
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Pod  koniec  grudnia  bur-
mistrz  Dorota  Pawnuk  oraz 
dyrektor  placówki  Karoli-
na  Kotwasińska  podpisały 
w  magistracie  umowę  do-
tyczącą  formalnego  prze-
kazania  szkoły  pod  kura-
telę  Ministerstwa  Kultury 
i  Dziedzictwa  Narodowego. 
Karolina  Kotwasińska  po-
dziękowała  szefowej  gminy 
za  bardzo  dobrą,  dotychcza-
sową  współpracę  i  troskę 
o los szkoły, która w naszym 
mieście działa od 1 września 
2014 roku. Burmistrz życzyła 
powodzenia i wielu sukcesów 
wychowankom oraz  szkolnej 
kadrze. 
Przypomnijmy,  że  18 

sierpnia  2020  r.  podpisano 
porozumienie,  na mocy  któ-
rego  organem  prowadzącym 
szkoły  od  2021  r.  zostało 
Ministerstwo Kultury i Dzie-
dzictwa  Narodowego.  Jest 
to  niewątpliwie  ogromne 
wyróżnienie  dla  strzelińskiej 
szkoły. – Cieszy nas fakt, 
że dostrzeżono ciężką pra-
cę, którą włożyliśmy w bu-

Burmistrz Dorota Pawnuk oraz dyrektor Karolina Kotwasińska podpisały w magistracie umowę dotyczącą formalnego przekazania szkoły 
pod kuratelę Ministerstwa Kultury i Dziedzictwa Narodowego

Laureatka w trzech konkursach…
Mimo  trwającego 

nauczania  zdalnego 
w Publicznej Szkole 
Podstawowej w Ku-
ropatniku  w  ostat-
nim  czasie  odbyło 
się  wiele  ciekawych 
inicjatyw oraz wyda-
rzeń. Prężnie działał 
samorząd  uczniow-
ski,  organizując 
konkursy na „Miko-
łajowe  Selfie”  oraz 
Dzień Świątecznego 
Swetra,  w  których 
do  wygrania  były 
vouchery  na  „dzień 
bez  zadania  domo-
wego”  lub  „dzień 
bez kartkówek”. Sa-
morząd  uczniowski 
włączył  się  również 
w akcję MEN „Razem na święta”, pomagając działającemu na terenie gminy Strzelin Stowa-
rzyszeniu „Gramy o życie”. Dodatkowo rozpoczął akcję zbierania fantów na 29. finał Wielkiej 
Orkiestry Świątecznej Pomocy. Pod kierunkiem pani katechetki przedszkolaki 28 grudnia ode-
grały jasełka. Widowisko było wyjątkowe również dlatego, że dzieci wystąpiły w pięknych stro-
jach na tle urokliwej dekoracji. Dla uczniów z klas 0-III zorganizowano konkurs "Choinkowe 
szaleństwo" na najpiękniejszą bombkę luz ozdobę choinkową.  
Placówka może również pochwalić się sukcesami uczniów: Hanna Humelt, uczennica klasy 

VI została laureatką aż w trzech konkursach. Zajęła II miejsce w The King's Peak International 
Music Competition, otrzymała tytuł laureata w V Ogólnopolskim Konkursie dla skrzypków, 
altowiolistów, wiolonczelistów i kontrabasistów. Zwyciężyła w kategorii muzyka kompozyto-
rów polskich oraz w kategorii muzyka kompozytorów innych narodowości w Międzyszkolnym 
Instrumentalnym Konkursie Internetowym. Do powiatowego etapu konkursu zDolny Ślązak 
dostały się natomiast Natalia Łątka (język polski) - klasa 7 oraz Zuzanna Płoskonka - klasa 8 
(język polski, chemia). 

RED

Uczennica klasy VI Hanna Humelt została laureatką aż w trzech konkursach

Maja Jas została laureatką pierwszej edycji programu 
stypendialnego ART GrECo

Uczeń  Publicznej  Szkoły 
Podstawowej  nr  4  w  Strzeli-

W ostatnim cza-
sie kilka uczennic 
Publicznej Szkoły 
Podstawowej nr 5 
w Strzelinie zdobyło 
cenne wyróżnienia.

Lena  Malawska  z  kla-
sy  7c  zajęła  I  miejsce  w  
wojewódzkim  plastycz-
no-literackim  konkursie 
historycznym  dla  dzie-
ci  i  młodzieży  pt.  „(Nie)
zatarte  tropy.  Zwierzęta 
w  opowieściach  rodzin-
nych  i  historii  Polski” 
zorganizowanym  przez  In-
stytut  Pamięci  Narodowej. 
Tematem prac były zwierzę-
ta  –  bohaterowie  wydarzeń 
historycznych,  które  zapi-
sały  się  bądź  to  w  pamięci 
zbiorowej  Polaków  o  XX 
wieku,  bądź  też  w  rodzin-
nych  przekazach  uczestni-
ków konkursu. 
Miło  nam  również  po-

informować,  że  Maja  Jas 
z  klasy  8c  została  laureatką 

Zdobył 
wyróżnienie 

nie Marcel    Forgiel  z  kl.  Ia, 
który  na  co  dzień  wytrwale 
uczy  się  grać  na  fortepianie 
w szkole muzycznej w Strze-
linie,  zdobył  wyróżnienie 
podczas  Gloria  Artis  Inter-

national Online Piano Com-
petition Vienna 2020. Gratu-
lujemy i życzymy wytrwałości 
w dalszej nauce gry na forte-
pianie oraz wielu sukcesów 
w kolejnych konkursach.

RED

OSIĄGNIĘCIA UCZENNIC „PIĄTKI”

pierwszej  edycji  programu 
stypendialnego  ART  GrE-
Co. Spośród wielu wybitnie 
utalentowanych  i  przedsię-
biorczych  młodych  ludzi 
komisja konkursowa wybra-
ła 12  laureatów  (6  ze  szkół 
podstawowych  oraz  6 
ze  szkół  ponadpodstawo-
wych).  Program  stypendial-
ny ART GrECo – Aktywny 
Rozwój  Talentów  GrECo 
jest  to  inicjatywa  mająca 
na  celu  wspieranie  rozwoju 

młodych  talentów. O  sty-
pendia  na  realizację  swo-
ich  pasji  i  zainteresowań 
mogą  ubiegać  się  utalen-
towani  uczniowie  szkół 
podstawowych  (od  VI 
klasy)  i  ponadpodstawo-
wych,  którzy  mieszkają 
w  miejscowości  liczącej 
do  30.000  mieszkańców 
na  terenie  województwa 
mazowieckiego,  dolno-
śląskiego,  śląskiego  lub 
pomorskiego  (czyli  tam, 
gdzie  GrECo  Polska  ma 
swoje oddziały).
To  nie  wszystkie  osią-

gnięcia  uczniów  „Piątki”. 
Ponadto  Wiktoria  Grajdek 
i Maja  Jasa  zakwalifikowały 
się do etapu okręgowego II 
Olimpiady  Literatury  i  Ję-
zyka  Polskiego  dla  szkół 
podstawowych.  Dodatkowo 
Maja Jas zakwalifikowała się 
do zawodów drugiego stop-
nia  XVI  Olimpiady  Mate-
matycznej Juniorów. 

RED 

To ogromne wyróżnienie dla szkoły muzycznej Większa szansa na rozwój 
Od 1 stycznia 2021 roku Samorządowa Szko-
ła Muzyczna I  Stopnia w  Strzelinie została 
przekształcona w Państwową Szkołą Muzycz-
ną. Co to oznacza dla placówki?

dowanie poziomu naszej 
szkoły od 2014 roku – mówi 
dyrektor szkoły Karolina Ko-
twasińska. - Pomysł prze-
kształcenia nie wyszedł 
od nas, jest to dla nas 
pewnego rodzaju awans 
i wyróżnienie. Samo prze-
kształcenie szkoły było 
procesem pracochłon-
nym i skomplikowanym, 
ale wierzymy, że będzie 
to zmiana, która wyjdzie 
na korzyść uczniom i na-
uczycielom -  dodaje. Warto 
podkreślić,  że  placówki  pro-
wadzone  przez  ministerstwo 
mają znacznie większe szanse 
rozwoju i mogą się pochwalić 
największymi sukcesami. Na-
sza  szkoła, poza oczywistym 
prestiżem,  zyska  również 
szanse na lepsze doposażenie 
szkolnego  instrumentarium. 
Dodatkowym  atutem  roz-
wiązania  jest  też  możliwość 
korzystania  z  różnych  pro-
gramów ministerialnych oraz 
współpracy z innymi placów-
kami  prowadzonymi  przez 
MKiDzN.  - W pierwszej 

kolejności będziemy sta-
rać się doposażyć szkołę 
w dobrej jakości fortepia-
ny. Nasi uczniowie często 
biorą udział w ogólnopol-
skich i międzynarodowych 
konkursach pianistycz-
nych i odnoszą sukcesy. 
Chcemy żeby mieli moż-
liwość przygotowania się 
do występów na profesjo-
nalnych instrumentach, 
dobierając przy tym instru-
ment do swoich możliwo-
ści –  podkreśla  Kotwasińska. 

Na  zmianie  skorzystają  nie 
tylko  uczniowie,  ale  również 
nauczyciele,  którzy będą mieli 
większy  dostęp  do  różnorod-
nych szkoleń, przeznaczonych 
dla szkół ministerialnych. Wie-
rzymy, że  te zmiany organiza-
cyjne przyniosą  jeszcze więcej 
sukcesów  strzelińskiej  szkole, 
a  nasi  młodzi  muzycy  będą 
rozsławiać  ziemię  strzelińską 
na  arenie  ogólnopolskiej,  jak 
i  międzynarodowej.  Obecnie 
budynek, w którym mieści się 
szkoła  (dawna  siedziba  Gim-

nazjum  nr  1)  jest  w  trakcie 
stopniowego  dostosowywania 
do potrzeb szkoły typowo mu-
zycznej.  Planowany  jest  gene-
ralny remont dachu i elewacji.

Miniony  rok  stojący  pod 
znakiem  epidemii  utrudnił 
prowadzenie  aktywności 
do  jakiej  przyzwyczaiła  nas 
szkoła  muzyczna.  - Ciężko 
cieszyć się w pełni muzy-
ką, kiedy jesteśmy zmu-
szeni do społecznej izola-
cji. Bardzo brakuje nam 

popisów klasowych i kon-
certów w pięknej sali Strze-
lińskiego Ośrodka Kultury, 
które zawsze jednoczyły 
społeczność naszej szkoły 
i podkreślały jej artystycz-
ny charakter –  przyznaje. 
Przy przeciągającej się sytuacji  
epidemiologicznej  ciężko  pla-
nować  tegoroczne  działania. 
- Bardzo cieszy nas fakt, 
że nasi uczniowie i nauczy-
ciele nie tracą entuzjazmu 
i co chwilę docierają do nas 
informacje o kolejnych 
sukcesach konkursowych 
naszych podopiecznych. 
Należy dodać, że aktualnie 
wszystkie konkursy są orga-
nizowane on-line, a udział 
w nich jest trudniejszy niż 
w konkursach tradycyjnych. 
Każdy uczeń, który przygo-
towuje się z nauczycielem 
do tego rodzaju konkur-
su musi nagrać program 
złożony z kilku utworów, 
bezbłędnie i bez zbędnych 
przerw. Szkoła, mimo braku 
jej typowego funkcjono-
wania w czasie pandemii, 
pracuje na pełnych obro-
tach. Nauczyciele prowa-
dzą zdalne nauczanie – tłu-
maczy Kotwasińska. 

RED
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W  grudniu  z  inicjatywy 
burmistrz  Strzelina  przepro-
wadzono  charytatywną  akcję 
pn.  „Zbiórka  Świąteczna  dla 
potrzebujących”.  Pandemia 
spowodowała,  że  w  naszej 
gminie przybyło ludzi potrze-
bujących pomocy. W związku 

 Charytatywna akcja odbyła się z inicjatywy burmistrz Strzelina Doroty Pawnuk, a jej realizacją zajął się m.in. Gminny Ośrodek Pomocy Społecznej w Strzelinie

Przy rozwożeniu potraw pomagali m.in. strażacy z Kuropatnika

W grudniu wolontariat Publicznej Szkoły Podstawowej nr 4 
w Strzelinie przeprowadził charytatywną zbiórkę darów w ramach 
dwóch akcji „Podaruj Prezent na Święta Małym Pacjentom Przy-
lądka Nadziei”  oraz  „I Ty zostań świętym Mikołajem”. Dla dzieci 
chorych na raka zbierano m.in. gry planszowe, zabawki, klocki. 
Druga akcja skierowana była do jednej z potrzebujących rodzin. 
Pozyskano m.in. żywność, środki czystości, przybory szkolne. Ak-
cje przeszły najśmielsze oczekiwania a darczyńców nie brakowało. 
- W tych trudnych czasach okazaliście wielkie serca, wyka-
zując się ogromnym zaangażowaniem, które przekroczyło 
pojemność naszych samochodów. Jest jednak coś, czego było 
więcej niż waszych podarunków - łez wzruszenia w oczach 
obdarowanej rodziny – napisano na profilu facebookowym szko-
ły. Wielkie podziękowania należą się darczyńcom, wolontariuszom 
i wszystkim, którzy służyli pomocą włączając się w przygotowanie 
i przeprowadzenie akcji charytatywnych. 

RED Podarunki zostały zawiezione pacjentom wrocławskiej kliniki Przylądka Nadziei

Uczniowie  Publicznej 
Szkoły  Podstawowej  nr  5 
w  Strzelinie  oraz  ich  ro-
dzice  brali  ostatnio  udział 

Mieli wiele wrażeń 

Ferie  zimowe  to    czas  odpoczynku  i    świetnej  zabawy. 
Przedszkole Miejskie  „Kolorowa Kraina” w  Strzelinie w  fe-
rie zimowe było  również otwarte dla  swoich wychowanków.  
Każdy dzień  pobytu w przedszkolu dostarczał dzieciom wiele 
wrażeń. Dzieci bawiły  się  ze  swoimi  rówieśnikami,  tańczyły, 
śpiewały, malowały. Aktywnie spędzały czas na świeżym po-
wietrzu, uczestnicząc w zajęciach sportowych,  bawiąc się na  
śniegu, lepiąc bałwana i rzucając  ścieżkami. Dzieci kontynu-
owały  także  akcję  dokarmiania  ptaków  ciesząc  się,  że mogą 
im pomóc. Przedszkolaki z wielką energią i zainteresowaniem 
przygotowują się do projektu z okazji „Dnia Babci  i Dziad-
ka”,  którego  organizatorem  jest  Strzeliński Ośrodek Kultu-
ry.   - Robimy wszystko, aby dać radość naszym wycho-
wankom, aby w przedszkolu było im wesoło  i kolorowo, 
bo uśmiech na ich twarzach jest najważniejszy – komen-
tuje dyrektor placówki Agata Gieża.

RED

Dzieci z przyjemnością bawiły się na świeżym powietrzuPodarunki i łzy w oczach 

Pomagali… w  dwóch  akcjach  wolonta-
ryjnych.  Jedna  z  nich  doty-
czyła wsparcia strzelińskiego 
szpitala  i  pomocy  ludziom 
chorym  na  COVID-19, 
druga  natomiast  pn.  ,,Po-

daruj  książkę”  była  związa-
na  z  przekazaniem  darów 
dla  dzieci  z  wrocławskiego 
Przylądka  Nadziei.  Obecnie 
społeczność  szkolna  włącza 
się w akcję  zbierania fantów 

na  licytację  przygotowaną 
przez  Sztab  Strzelińskiego 
Ośrodka  Kultury  dla  Wiel-
kiej  Orkiestry  Świątecznej 
Pomocy.

RED

Akcja spotkała się 
z ogromną 
życzliwością Nie kryli wzruszenia 
Sto siedemdziesiąt 
paczek z potrawami 
świątecznymi trafiło 
do osób samotnych 
i rodzin, w tym senio-
rów, w ramach akcji 
„Zbiórka Świąteczna 
dla potrzebujących”.  
Potrawy rozwieziono 
tuż przed świętami 
Bożego Narodzenia. 

z  tą  trudną  sytuacją  posta-
nowiono  wykorzystać  moż-
liwość  stołówek  szkolnych 
i  zorganizować  posiłki  świą-
teczne dla najbardziej potrze-
bujących. Przez kilka tygodni 
ludzie  dobrego  serca  dostar-
czali  do  Publicznej  Szkoły 
Podstawowej  nr  3  w  Strze-
linie  produkty,  m.in.  mąkę, 
jajka,  olej,  ser  biały,  kapustę 
kiszoną, pieczarki itp. Z nich 
przygotowano potrawy. Wiel-
kie  słowa  uznania  należą  się 
kucharkom  gminnych  szkół 
(Publicznej  Szkoły  Podsta-
wowej nr 3 w Strzelinie, Pu-
blicznej  Szkoły Podstawowej 
nr  4 w  Strzelinie,  Publicznej 
Szkoły  Podstawowej  nr  5 
w Strzelinie, Publicznej Szko-
ły  Podstawowej  w  Kuropat-

niku, Publicznej Szkoły Pod-
stawowej w Białym Kościele), 
które w pocie czoła pracowa-
ły  przy  przygotowaniu  po-
siłków.  Paczki  z  potrawami, 
w  których  znalazły  się m.in. 
pierogi  ruskie,  pierogi  z  ka-
pustą,  krokiety,  uszka  roz-
wieziono  do  potrzebujących 
na dwa dni przed wigilią Bo-
żego  Narodzenia.  Zajęli  się 
tym strażacy z OSP Kuropat-
nik,  pracownicy  Gminnego 
Ośrodka  Pomocy  Społecz-
nej,  strażnicy  miejscy  oraz 
radni Damian Serwicki, Mag-
dalena  Siedlarz  i  Wojciech 
Zieliński.  170  paczek  z  po-
trawami świątecznymi  trafiło 
do osób samotnych i rodzin, 
w tym do ponad 80 seniorów. 
– W większości byli to pod-

opieczni naszego ośrodka, 
otrzymujący dwudaniowe 
posiłki z naszej jadłodaj-
ni, seniorzy korzystający 
z pomocy w postaci usług 
opiekuńczych –  mówi  kie-
rownik  Gminnego  Ośrodka 
Pomocy Społecznej w Strze-
linie  Magdalena  Madejczyk. 
- Cel był taki, aby paczki 
dotarły do osób, które nie 
są w stanie przygotować 
takich potraw samodziel-
nie – dodaje. Jak się okazuje 
akcja spotkała się z ogromną 
życzliwością.  – Nasi pod-
opieczni byli bardzo za-
dowoleni i szczęśliwi. Dla 
wielu osób otrzymanie 
świątecznych potraw było 
bardzo ważne, ponieważ 
wielu z nich nie jest w sta-

nie ich samodzielnie przy-
gotować.  Najważniejsze 
były chyba jednak te krót-
kie odwiedziny, gdzie przy 
okazji nasi podopieczni, 
a głównie seniorzy, mogli 
porozmawiać na różne, nie 
tylko świąteczne tematy. 
Podczas akcji nie dało się 
nie zauważyć, że pomimo 
pandemii bardzo potrze-
bujemy kontaktu z drugim 
człowiekiem. Otrzymałam 
wiele telefonów z podzię-
kowaniami od osób, któ-
re dostały paczki z po-
trawami  świątecznymi. 
Niektórzy byli bardzo 

wzruszeni, że ktoś o nich 
pamięta –  podkreśla  kie-
rownik GOPS-u.
Burmistrz Miasta  i Gminy 

Strzelin Dorota Pawnuk dzię-
kuje  serdecznie  wszystkim, 
którzy wsparli tę charytatyw-
ną akcję oraz osobom, które 
pracowały  przy  przygoto-
waniu  potraw  i  rozwoziły  je 
potrzebującym.  Szczególne 
wyrazy wdzięczności za duże 
wsparcie należą się Panu To-
maszowi Bojczukowi, właści-
cielowi  strzelińskiego  sklepu 
„Owoce Warzywka i Drobna 
Spożywka - Jarzynka”.

Jakub Olejnik
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ZAZ  Celestyn,  w  którym 
pracuje  pani  Grażyna  przy-
kuwa  uwagę  już  na  pierwszy 
rzut oka – mieści  się w starej, 
poniemieckiej  stodole,  która 
została  wyremontowana  i  od-
dana do użytku. – Nasz ZAZ, 
który powstał dzięki Sto-
warzyszeniu św. Celestyna 

 Grażyna Górecka pracuje w Zakładzie Aktywności Zawodowej Celestyn w Mikoszowie już kilkanaście lat (fot. Kamil Choragwicki)

Cudeńka z gliny W pracy jak w rodzinieGrażyna Górecka 
choruje na zanik 
mięśni. Kiedy 13 
lat temu zaczynała 
pracę w Zakładzie 
Aktywności Za-
wodowej Celestyn 
w Mikoszowie nie 
potrzebowała wózka 
inwalidzkiego – jej 
nogi były sprawne. 
Dzisiaj porusza się 
na czterech kółkach, 
ale jej miejsce za-
trudnienia nie zmie-
niło się. Opiekuno-
wie zadbali o to, by 
dostosować stanowi-
sko pracy oraz zakres 
obowiązków do jej 
możliwości. Spod rąk 
Grażyny wychodzą 
piękne zdobione 
wyroby ceramiczne, 
a ona nie wyobraża 
sobie swojego życia 
bez pracy. 

wystartował w 2006 roku, 
funkcjonuje w branży cera-
micznej i to jest właściwie 
podstawowa działalność za-
kładu – mówi Waldemar Or-
liński, dyrektor ZAZ Celestyn. 
- Produkujemy wyroby cera-
miczne takie jak kubki czy 
figurki na zamówienie, któ-

re następnie są znakowane 
zgodnie z życzeniem klien-
ta. Oprócz tego zajmujemy 
się utrzymaniem terenów 
zielonych – dodaje dyrektor. 
Pani Grażyna pracuje w jed-

nej  z  dwóch  pracowni  cera-
micznych,  w  których  znajdują 
się specjalistyczne piece do wy-

palania osiągające  temperaturę 
1200°C. Cały proces tworzenia 
produktów z gliny szamotowej 
czy masy  lejnej przebiega pod 
okiem  instruktorów,  którzy 
mają pod swoją opieką 42 oso-
by  z  niepełnosprawnościami. 
To  właśnie  do  obowiązków 
pracowników  należy  m.in. 
przygotowanie  form  gipso-
wych,  wyciąganie  wypalonych 
wyrobów ceramicznych z ostu-
dzonego pieca, czyszczenie czy 
szkliwienie.  To  ostatnie  jest 
ulubioną czynnością pani Gra-
żyny,  której  olbrzymią  przy-
jemność  sprawia  wypełnia-
nie  wyrobów  barwami,  które 
po kolejnym wypaleniu nadają 
przedmiotom  charakterystycz-
nego błysku i urody. – Cieszę 
się pracą. Bez niej była-
bym skazana na siedzenie 
w domu. Codziennie przy-
jeżdża po mnie bus i odwozi 
mnie do zakładu. Dobrze 
się tutaj czuję, jak w rodzi-
nie – opowiada pani Grażyna.

Rodzinna atmosfera 
Kierownictwo  ZAZ  Cele-

styn dba o to, by pracownikom 
było jak najlepiej – aby zakres 
obowiązków  był  dopasowany 
do  ich  możliwości.  – Na ra-
dach programowych usta-
lamy komu trzeba pomóc, 
kto w jakich zadaniach 
sprawdzi się najlepiej. Tak, 
by wszyscy byli zadowoleni, 
a ZAZ na siebie zarabiał – 
komentuje  dyrektor  Orliński. 
W  budowaniu  dobrej,  rodzin-
nej atmosfery pomagają wyjaz-
dy integracyjne i imprezy oko-
licznościowe dla pracowników 
ZAZ-u.  Wszyscy  liczą  na  to, 
że  pandemia,  która  pokrzyżo-
wała  plany  tegorocznych  spo-
tkań minie i będzie możliwość 
tak  potrzebnej  integracji  oraz 
bliskości.
Pani  Grażyna  jest  związana 

z  Zakładem  Aktywności  Za-
wodowej Celestyn od początku 
jego  działalności.  Praca  daje 
jej możliwość wyjścia z domu, 
kontaktu  z  innymi  ludźmi  – 
koleżankami  i kolegami z pra-
cy, którzy stali się dla niej bliscy 
niczym  rodzina.  To  właśnie 
jest  jedną  z  funkcji  ZAZ-ów, 
oprócz  aktywizacji  zawodowej 
osób z niepełnosprawnościami 
dają  im  również  rehabilitację 
zdrowotną i społeczną. 

Maria Dembowska, 
Aleksandra Sztobryn-Kwiecińska
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Na  łamach  „Nowin  Strze-
lińskich” prowadzimy od nie-
dawna  cykl  kulinarny, w  któ-
rym prezentujemy różnorakie 
potrawy.  Aby  zasięgnąć  no-
wego przepisu  odwiedziliśmy 
Koło  Gospodyń  Wiejskich 
w  Białym  Kościele.  Obec-
nie należy do niego 10 osób, 
w  tym  jeden mężczyzna.  Po-
mimo  pandemii  członkowie 
koła  starają  się  prowadzić 
działalność.  Niedawno  po-
magali  przy  dekorowaniu 
kościoła  na  święta,  wcześniej 
włączyli  się  w  akcję  charyta-
tywną  gaszynchallenge  oraz 
prowadzili  prace  ogrodowe. 
Panie z koła gospodyń z chę-
cią wzięły udział w naszym cy-
klu kulinarnym. Przygotowały 
przepis na  szybkie  racuchy. – 
To świetna potrawa, która 
nie pochłania dużo czasu 
i nie wymaga kupowania 
wielu produktów – mówi 
Janina Karoń z KGW w Bia-
łym  Kościele.  - Racuchy 
to idealny pomysł na pod-
wieczorek i wiele innych 
okazji. Sprawdza się także 
np. gdy chcą nas odwie- Panie z Koła Gospodyń Wiejskich w Białym Kościele podzieliły się z naszymi czytelnikami przepisem na pyszne racuchy

Koło Gospodyń Wiejskich w Białym Kościele poleca pyszne, słodkie danie

Racuchy, którymi miło zaskoczymy gości
Danie, które przyrządzimy w  niespełna pół godziny może okazać się strzałem w  dziesiątkę 
m.in. podczas niespodziewanych odwiedzin. Panie z Koła Gospodyń Wiejskich z Białego Ko-
ścioła podzieliły się przepisem, które każdy z nas może szybko przyrządzić we własnym domu.

dzić niespodziewani goście. 
W ciągu zaledwie pół go-
dziny możemy przygotować 

danie, którym miło ich za-
skoczymy. U siebie w domu 
często robię racuchy i są bar-

dzo chętnie zjadane – pod-
kreśla  gospodyni.  Jak  zatem 
przygotować racuchy? 

Składniki:
- 1 kg mąki
- 4 jajka
- 2 cukry wanilinowe 
- sól (szczypta)
- pół szklanki cukru 
- 10 dkag drożdży
- pół kostki roztopionej 
margaryny 
- 2 szklanki mleka

Sposób przygotowania:
Najpierw należy zrobić rozczyn. 

Do  miski przesiewamy mąkę. 
Robimy pośrodku wgłębienie, 
do  którego dodajemy świeże 
drożdże, trochę mleka ok. dwóch 
stołowych łyżek (ważne, aby 
było letnie) i  ok. łyżeczki cukru. 
Mieszamy wszystko, a następnie 
przykrywamy miskę ściereczką 
i  odstawiamy na  około 10-15 
minut. W  tym czasie do  innego 
garnka dodajemy jajka, pozo-
stały cukier, mleko, roztopioną 
margarynę i  cukry wanilinowe. 

Wszystkie składniki należy 
dokładnie wymieszać i  nieco 
podgrzać. Gdy rozczyn, który 
wykonywaliśmy jest już wy-
rośnięty dodajemy do  niego 
masę jajeczną. Wszystkie 
składniki dokładnie miesza-
my. Następnie na  patelni 
rozgrzewamy olej. Gdy ten na-
bierze odpowiedniej tempera-
tury łyżką nakładamy porcje 
ciasta. Smażymy na  głębokim 
tłuszczu i  wolnym ogniu. Pa-
miętajmy, że  przed nałoże-
niem ciasta na  łyżkę należy 
ją zwilżyć zimną wodą. Racu-
chy smażymy z  dwóch stron 
do  momentu aż  się zarumie-
nią. Po  wyjęciu, gdy racuchy 
nieco ostygną posypujemy np. 
cukrem pudrem lub polewamy 
lukrem, który także w  prosty 
sposób można wykonać. Wy-
starczy do szklanki wsypać cu-
kier puder, dodać jedno białko 
i wycisnąć trochę cytryny. Wy-
mieszać i mamy gotowy lukier. 
Smacznego. 

Jakub Olejnik
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Styczeń  w  strzelińskiej  bi-
bliotece  zaczął  się  od  ferii 
zimowych.  Z  cyklu  „Podró-
że dalekie i bliskie” wspólnie 
ze  Strzelińskim  Ośrodkiem 
Kultury  zabraliśmy  miesz-
kańców  naszego  miasta 
w  podróż  szlakiem  legend 
z  Bartoszem  Grzegorzem 
Salą.  Poznaliśmy  świat  wod-
nych  panien,  syren,  melu-
zyn  i  rusałek.  Uczestnicy 
spotkania  mieli  możliwość 
wysłuchania  legend  i  podań 
dotyczących  Dolnego  Śląska 
i najbliższego regionu. 
Kolejne  spotkanie  onli-

ne  było  prelekcją  przepro-
wadzona  przez  znanego 
himalaistę  Rafała  Fronię. 
To uczestnik wielu wypraw 
wysokogórskich,  ogrom-
nie  charyzmatyczna  po-
stać,  która  zabrała nas pod 
Baturę  w  Karakorum.  Po-
znaliśmy  trudy  wypraw  zi-
mowych, wysłuchując opo-
wieści  autora  kilku  książek 
górskich i wielu relacji z wy-
praw,  także  tych  spod  K2. 
Lawiny,  groźne  szczeliny, 
porywająca  relacja  z  osza-
łamiającymi  szczegółami.  Cezary Ozimek nadesłał do biblioteki film, w którym wyjaśnił jak wymienić płozy w saniachFranek to kolejny talent muzyczny na feryjnej scenie bibliotecznej

Podzielili się swoimi pasjami W ramach cyklu „Podróże dalekie i bliskie” Miejska 
i Gminna Biblioteka Publiczna w Strzelinie razem 
ze Strzelińskim Ośrodkiem Kultury prowadzi podróż-
nicze prelekcje online. Strzelińska biblioteka zachęci-
ła także młodych mieszkańców Strzelina do zaprezen-
towania swoich pasji…

Oby takich spotkań było co-
raz więcej.
W  ostatnią  podróż  zabrali 

nas Alicja i Jędrzej Łukowscy. 
To podróżnicy i zarazem wła-
ściciele biura podróży Szero-
kie  Tory.  Bajkał:  w  krainie 
lodu, był kolejną porywającą 
prelekcją  o  dalekiej  zimowej 
podróży.  Mamy  nadzieję, 
że w czasie pandemii dostar-
czyliśmy wrażeń  tym,  którzy 
musieli  zrezygnować  z  po-
dróży w  czasie  ferii. Uczest-
nicy  spotkań  mieli  okazję 
wygrać książki zaproszonych 
gości,  a  jeśli ktoś  jeszcze nie 
oglądał  prelekcji  ma  wciąż 

taką  możliwość.  Wszystkie 
spotkania  online  są  dostęp-
ne  na  fanpejdżu  biblioteki 
i  Strzelińskiego  Ośrodka 
Kultury. 

Kolejną akcją w czasie ferii 
zimowych  chcieliśmy  zachę-
cić  młodych  mieszkańców 
Strzelina do dzielenia się swo-
im  pasjami.  Odzew  tej  akcji 
przerósł  nasze  najśmielsze 
oczekiwania.  Nawet  siedząc 
w domu, w czasie ferii, moż-
na znaleźć pomysł na dobrą 
zabawę  i  rozwijanie  swoich 
umiejętności.  Napływające 
do  nas  filmy  były  bardzo 
różne.  Zostaliśmy  zabrani 
do  domowego  warsztatu 
stolarskiego,  gdzie  jeden 

z  uczestników  naszej  akcji 
podzielił  się  swoimi  umie-
jętnościami  majsterkowania. 
Dzięki  niemu  nauczyliśmy 
się, jak wymienić płozy w sa-
niach, a potem byliśmy świad-
kami wypróbowania sań w te-
renie.  Wśród  mieszkańców 
Strzelina nie brakuje talentów 
muzycznych  i  sportowych. 
Gra na trąbce, bębnach, sza-
chy, piłka nożna, gimnastyka 
to  jedne  z  przykładów  za-
prezentowanych  zaintereso-

wań. Mamy nadzieję, że była 
to inspiracja dla wielu rówie-
śników  tych  utalentowanych 
młodych ludzi. Trzymamy za 
nich kciuki.

Przypominamy,  że  biblio-
teka  jest  otwarta  dla  czy-
telników.  Mogą  korzystać 
z  naszych  zasobów  z  za-
chowaniem  obostrzeń  pan-
demicznych.  Wpuszczamy 
czytelników  między  półki, 
można więc samemu wybrać 

sobie  książki.  Istnieje  jednak 
możliwość,  o  której  przypo-
minamy,  by  zamówić    książ-
ki  wcześniej,  telefonicznie 
lub  mailowo.  Będą  czekały 
na odbiór. Zwracamy się tak-
że  z  prośbą  o  zwrot  książek 
przetrzymywanych. Do  koń-
ca stycznia obowiązuje amne-
stia. Nie pobieramy opłat  za 
przetrzymane  książki.  Warto 
z tej możliwości skorzystać.

MiGBP w Strzelinie
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Strzeliński Ośrodek Kultu-
ry w związku z ograniczeniem 
działalności  spowodowanej 
pandemią  przeniósł  swoją 
działalność do Internetu. Pod-
czas ferii zimowych jednostka 
przygotowała  specjalną  ofer-
tę.  Na  facebookowej  stronie 
ośrodka  umieszczano  różne-
go rodzaju filmiki skierowane 
do młodszego pokolenia. Co-
dziennie w  ramach  cyklu  pn. 
„Bajki Świata” przedstawiano 
jedną  bajkę  z  różnych  stron 
ziemskiego globu. Nie zabra-
kło  także  teatrzyków  kukieł-
kowych  czy muzycznych nie-
spodzianek  (m.in. o  tematyce 
ekologicznej).  Animatorzy 
zachęcali do nauki gry na ba-
sie.  Odwiedzili  także  jeden 
ze  sklepów  muzycznych  we 
Wrocławiu,  gdzie  pracownik 
opowiedział  o  gitarach  aku-
stycznych,  klasycznych  oraz 
ukulele. Do  barwnego  świata 
strojów  z  różnych  narodów 
zabrał dyrektor Strzelińskiego 
Ośrodka Kultury Dariusz Stę-
pień.  Na  facebooku  umiesz-
czono  również  film  dotyczą-
cy  historii  sztuki.  Animator 
opowiedział m.in. ciekawostki 
o  jednym  z  najbardziej  zna-
nych  hiszpańskich  malarzy 
Salvadorze Dali. W programie 
feryjnym  znalazło  się  także 
coś  nie  tylko  dla  dzieci.  Bar-
dzo  ciekawą  rozmowę  prze-
prowadzono  z  lekarzem  we-
terynarii Witoldem  Benszem. 
Nie  sposób  nie  wspomnieć 
również  o wspólnym  projek-
cie z Miejską i Gminną Biblio-
teką  Publiczną  w  Strzelinie. 
Z cyklu „Podróże dalekie i bli-
skie” przedstawiano prelekcje 
z autorami książek. Na zakoń-
czenie  ferii  zaprezentowano 

 Pracownik wrocławskiego sklepu muzycznego opowiedział o gitarach akustycznych, klasycznych oraz ukulele

W witrynie ośrodka kultury zawisła nowa 
wystawa

Codziennie na facebookowym profilu ośrodka pre-
zentowano bajkę z różnych stron ziemskiego globu

Ferie zimowe z kulturą
Bajki, teatrzyki kukiełkowe, spotkania online z pisarzami, muzyczne niespodzianki 

i interesująca wystawa – to tylko niektóre z działań Strzelińskiego Ośrodka Kultury w czasie zimowych ferii.

teledysk do utworu „I  zaczął 
padać  śnieg”  skomponowa-
nego  przez  Jakuba  Statkiewi-
cza.  Realizacją  obrazu  zajął 
się Piotr Michnik,  zaś maste-
ringiem SIOA (Mikołaj Jurek). 
Zachęcamy  do  obejrzenia 
tego  materiału  i  pozostałych 
umieszczanych  przez  ośro-
dek kultury. SOK zrealizował 
również  ciekawą  inicjatywę 
dedykowaną babciom i dziad-
kom. W  projekt włączyły  się 
przedszkolaki, które nie  tylko 
przygotowały piosenki i wier-

szyki,  ale  także  opowie-
działy  o  tym,  co  myślą 
i  wiedzą  o  swoich  bab-
ciach i dziadkach.
Warto  również  wspo-

mnieć  o  wystawie, 
która  została  umiesz-
czona  w  witrynach 
Strzelińskiego  Ośrodka 
Kultury. Ekspozycja, nie-
zwykle  interesująca  nosi 
tytuł „B jak Batory” i jest 
realizowana  w  ramach 
zeszłorocznych  obcho-
dów  stulecia  odzyskania 

niepodległości  oraz  odbu-
dowy polskiej państwowości. 
W  zeszłym  roku,  10  lutego, 
obchodziliśmy  też  stulecie 
zaślubin  Polski  z  morzem. 
Morska  historia  II  RP  łączy 
się  z  wieloma  sukcesami  – 
jednym  z  nich  była  budowa 
transatlantyków.    Projekt 
„B  jak  Batory”,  opowiada 
o  jednym  z  nich.  M/S  Ba-
tory  od  1936  roku  przez  33 
lata  pływał  pod  polską  ban-
derą  jako  regularny  środek 
transportu  do  Ameryki  oraz 
w konwojach podczas II woj-
ny  światowej.  „Lucky  ship”, 
jak go nazywano, owiany jest 
wieloma  legendami.  Podczas 
swojej służby odbył 222 rejsy 
oceaniczne,  przewożąc  270 
tysięcy  pasażerów.  M/S  Ba-
tory był  gotów do pierwszej 
podróży  21  kwietnia  1936 
roku.  Statek  miał  156,5  m 
długości i 22 m szerokości, 7 
pokładów, na których znalazło 
się miejsce dla 773 pasażerów, 
334  członków  załogi  oraz 
1200 ton ładunku. M/S Bato-
ry  był  ambasadorem  polskiej 
kultury na morzach i oceanach 
świata  –  wszystkie  wnętrza, 
wyposażenie,  a  nawet  karty 
dań  zostały  zaprojektowane 
przez  czołowych  polskich  ar-
tystów,  którzy  nadali  im  wy-
jątkowy,  narodowy  charakter. 
Na planszach można odnaleźć 
wiele archiwalnych zdjęć, map 
i mnóstwo  ciekawostek,  które 
pozwalają prześledzić losy stat-
ku od pierwszego rejsu po za-
kończenie  służby.  Ekspozycji 
będzie  dostępna    do  końca 
stycznia.  Ośrodek  otrzymał 
wystawę  dzięki  udziałowi 
w projekcie „Niepodległa”.

RED
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Związek  Strzelecki  „Strze-
lec” działa w Strzelinie od bli-
sko 3 lat. Jednostka powstała 
m.in. po to, aby szkolić mło-
dzież  z  podstaw  wojsko-
wości,  uczyć  dyscypliny  czy 
rozwijać  sprawność fizyczną. 
Strzelcy  zajmują  się m.in.  za-
rządzeniem kryzysowym oraz 
szkoleniami  opartymi  o  pro-
gram szkoleń Wojska Polskie-
go. W ostatnim czasie człon-
kowie  związku  odbyli  dwa 
marsze  kondycyjne.  Pierwszy 
w  Górach  Stołowych  na  dy-
stansie  ok.  19  km,  zaś  drugi 
na  terenie Karkonoszy,  gdzie 
pokonali  ok.  16  km.  Mar-
sze  miały  na  celu  podnieść 

Strzelcy trafili na ekstemalne warunki pogodowe

Podczas marszu ćwiczono m.in. umiejętność nawigowania 
za pomocą mapy i kompasu

Strzelińska  Jednostka Strzeleckiej JS4330 przeprowadziła w górach marsze kondycyjne

Nasze załogi gotowe do startów

Rusza kolejny rajdowy sezon

Na łamach „Nowin Strzelińskich” wiele razy pisaliśmy o na-
szych załogach ścigających się w rajdach samochodowych. Jaro-
sław Niedźwiecki  z  pilotem Mirosławem  Jakubowskim  (BMW 
E36) oraz Roman Romelczyk i jego pilot Grzegorz Galiczyński 
(Ford Fiesta) intensywnie przygotowują się do kolejnego sezonu 
z cyklu MSP Rally Trophy – Rajdowego Pucharu Sudetów. Naj-
bliższym sprawdzianem będzie dla nich Walimska Zimówka, któ-
ra odbędzie się 7 lutego w Górach Sowich. Rajd, podczas którego 
na załogi czeka ok. 14 km oesowych, otworzy sezon cyklu MSP 
Rally Trophy. Tegoroczny kalendarz  zakłada organizację pięciu 
rajdów. Wśród nich znalazła się także kolejna edycja Marten Raj-
du Strzelińskiego, który zaplanowano na 20-21 marca. Szczegóły 
dotyczące strzelińskiego rajdu będą znane niebawem. Organiza-
tor planuje pewne zmiany względem ubiegłorocznych odcinków, 
ale obecnie jest na etapie uzgodnień. Więcej na ten temat napisze-
my w kolejnych wydaniach „Nowin Strzelińskich”.

RED
KALENDARZ 2021

1. 7.02  Walimska Zimówka
2. 20-21.03  Marten Rajd Strzeliński
3. 12-13.06  3 Runda, brak jeszcze lokalizacji
4. 25-26.09  Walimska Jesień
5. 13-14.11  Rajd Wikinga

Załoga Jarosław Niedźwiecki z pilotem Mirosławem Jakubowskim przygotowują się do kolejnego sezonu 
(zdj. archiwalne)

„Strzelin na dawnej pocztówce i fotografii” to książka, a dokładniej album, nad którym pracowaliśmy bardzo długo. 
Ten rodzinny projekt, w którym uczestniczy moja żona i córka, rozrastał się w miarę naszych poszukiwań i badań. 
Książka finalnie będzie miała 272 strony. Zawierać będzie ponad 500 pocztówek i fotografii dawnego Strzelina. 
Wiele z nich unikalnych, do których udało nam się dotrzeć jako pierwszym. Co więcej będzie to pozycja dwujęzyczna. 
Znajdziecie państwo w niej tekst polski i niemiecki.
Czytelnicy poznają kilka nieznanych szczegółów dotyczących naszego miasta, 
działalności miejscowych fotografów czy kina. To kompleksowa publikacja, która zawierać
będzie wyselekcjonowane zdjęcia strzelińskich ulic i obiektów, 
także dawnych mieszkańców naszego miasta. Publikacja, która nie powstałaby, 
gdyby nie pomoc wielu osób, pasjonatów naszego miasta z Polski i zagranicy.
Dzięki materiałom zgromadzonym w publikacji, będziecie państwo mieli okazję 
obserwować, jak na przestrzeni dziesięcioleci zmieniało się miasto. 
Są one jedynym zachowanym źródłem pozwalającym nam zobaczyć 
nieistniejące budynki i ulice, wnętrza hoteli, restauracji, sklepów, gmachy, 
instytucje, fabryki, skwery i pomniki. Za sprawą rycin, pocztówek i zdjęć mamy szansę
podziwiania świata, który przeminął, oraz obserwowania codziennego 
życia przedwojennego Strzelina, jego uchwyconych w kadrze mieszkańców, sklepowych
wystaw i punktów usługowych. Dzięki tej książce ze zdziwieniem zauważycie państwo, jak tętniące życiem było to miasto 
i jakże różniło się od tego dzisiejszego. 
Książka już w tym półroczu pojawi się w księgarniach. Mamy nadzieję, że będziemy mieli szansę na osobiste spotkanie
z państwem i zaprezentowanie tego, wierzymy, bardzo ważnego dla Strzelina albumu.

                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                  Tomasz Duszyński 

Tak wygląda okładka nowej książki 
o Strzelinie

Niebywała okazja by zobaczyć, jak na przestrzeni dziesięcioleci zmieniało się miasto

Strzelin na dawnej pocztówce i fotografii
Niedługo światło dziennie ujrzy najnowsza książka o Strzelinie. 

Szczegóły na temat publikacji zdradził jej autor Tomasz Duszyński. 

„Zamarzały brwi, 
ubrania” Szkolenie w ekstremalnych warunkach

Członkowie Związ-
ku Strzeleckiego 
„Strzelec” przepro-
wadzili ostatnio dwa 
marsze kondycyjne 
w górach o łącznym 
dystansie ponad 30 
km. Strzelcy musieli 
zmagać się ze śnie-
życą, silnym wiatrem 
i odczuwalną tempe-
raturą do - 20ºC .

sprawność fizyczną strzelców 
oraz przećwiczyć techniki na-
wigacji,  survivalu  i  udzielania 
pierwszej  pomocy  w  terenie. 
– Polegało to na ćwicze-
niu wybranych scenariuszy 
jak np. złamanie kończyny 
dolnej czy zapobieganie hi-
potermii – wyjaśnia dowódca 
Strzelińskiej  Jednostki  Strze-
leckiej  JS4330  Chorąży  ZS 
Bartosz  Fuławka. – Ćwiczy-
liśmy również umiejętność 
nawigowania za pomocą 
mapy i kompasu z dodatko-
wym wykorzystaniem GPS 

oraz poszerzaliśmy umie-
jętności z zakresu surviva-
lu, jak budowa awaryjnego 
schronienia czy sposobu 
przygotowania ogniska 
w ekstremalnych warun-
kach – dodaje.  Strzelcom 
dał  się  we  znaki  szczególnie 
drugi marsz w Karkonoszach, 
gdzie  warunki  były  bardzo 
trudne. – Zostaliśmy poko-
nani 100/150 metrów przed 
czwartym szczytem Karko-
noszy – Wielkim Szyszaku. 
Śnieżyca, silny wiatr oraz 
śnieg do kolan, a wielu 

miejscach do pasa, spra-
wiły, że ze względu na roz-
sądek i bezpieczeństwo 
wycofaliśmy się tuż przed 
celem podróży. Tempera-
tura odczuwalna na wie-
trze wynosiła ok. - 20ºC. 
Zamarzały brwi, ubrania. 
Tego dnia udało nam się 
przejść 16 km w ciężkich 
warunkach dochodząc 
do wysokości prawie 1500 
m.n.p.m – podkreśla  Bar-
tosz  Fuławka. Dowódca  jest 
zadowolony  z  przeprowa-
dzonych  szkoleń. – Wróci-

liśmy wzmoc-
nieni o nowe 
doświadczenie 
i chwile, któ-
rych nie za-

pomnimy. Kondy-
cyjnie nasi strzelcy 
bez problemu mogą 
przejść dystanse 
na ok. 20 km w te-
renie górskim – tłu-
maczy  Fuławka.  Do-
wódca  jednocześnie 
podkreśla,  że  w  tym 
roku jednostka ma za-
miar  przeprowadzić  
kolejne  marsze,  tym 
razem dłuższe na dy-
stansie ok. 45 km. 
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